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  Slovo starosty
Vážení spoluobčané,
poněkud netypicky koncem listopadu se Vám dostává do ruky nové vydání Lysického 

zpravodaje, k posunutí vydání došlo v souvislosti s konáním komunálních voleb na konci 
září. Obvyklé zářijové číslo by totiž ještě neobsahovalo informace o výsledcích voleb ani 
o průběhu ustavujícího zasedání zastupitelstva, což Vás určitě zajímá, a informace o proběh-
lých volbách by v prosincovém vydání zpravodaje nebyly již aktuální.  

Na prvním místě chci poděkovat Vám, voličům, za podporu, kterou jste dali kandidátce 
i jednotlivým kandidátům Sdružení nezávislých kandidátů s podporou ČSSD, i mně osobně. 
Věřte mi, že si Vaší důvěry velice vážím a současně s ní vnímám i odpovědnost, kterou vůči 
Vám, občanům, mám a budu se snažit ze všech svých sil Vás nezklamat. 

Slavnostní otevření lysického skateparkuSlavnostní otevření lysického skateparku
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Výsledkům voleb a ustavujícímu zastupitelstvu se bude podrobně věnovat jeden z dal-
ších článků. Zde pouze v krátkosti uvedu, že ve složení zastupitelstva nedošlo k žádným 
radikálním změnám. Mezi zvoleným zastupiteli obce se objevily tři nové tváře – Ing. Milan 
Crhák, PharmDr. Irena Sehnalová a paní Eliška Benešová, která nastoupila jako první ná-
hradník za pana Martina Koláčka, jenž ještě před ustavujícím zastupitelstvem na svůj man-
dát rezignoval. Z minulého zastupitelstva tak, mimo již zmíněného pana Koláčka, nepokra-
čují v práci zastupitele Ing. Marie Vaňková a Mgr. Zuzana Studýnková, PhD. Zastupitelé na 
ustavujícím zasedání zastupitelstva zvolili starostou i nadále mě, Pavla Dvořáčka. I v tomto 
volebním období bude mít městys jen jednoho místostarostu, a to jako doposud Mgr. Radka 
Kratochvila. Dalšími radními byli zvoleni pan Jindřich Šrámek, Ing. Ladislav Horňanský 
a  nově Bc. Břetislav Šulc, který 
nahradil pana Ladislava Němce. 
Předsedou fi nančního výboru se 
stal Ing. Milan Crhák, předsedou 
výboru kontrolního pan Ladi-
slav Němec. Nová rada pak jme-
novala předsedy jednotlivých 
komisí - bytovou komisi povede 
PharmDr. Irena Sehnalová, sta-
vební pan Petr Dolníček, Sbor 
pro občanské záležitosti i nadá-
le Mgr. Olga Tejkalová a komisi 
pro sport a  volný čas Bc. Břeti-
slav Šulc. 

Co nás čeká v nastávajícím volebním období? Městys má připravenu celou řadu pro-
jektů, kterou bychom chtěli v následujících čtyřech letech realizovat. Na prvním místě jde 
o projekt vodovodu Marek, který se připravoval několik let a  s nímž jsem Vás průběžně 
seznamoval na stránkách zpravodaje již v minulosti. Tato stavba je ve fázi těsně před realiza-
cí. Je uzavřena smlouva o dílo se zhotovitelem, zajištěn technický dozor investora, stavební 
povolení nabylo právní moci. Byla podána žádost o dotaci na Státní fond životního prostředí 
a po jejím přidělení bude stavba zahájena. Celkové náklady na stavbu včetně technického 
dozoru a nezbytné administrativy jsou vyčísleny na 141.429.915,- Kč. Dotace by měla činit 
97.399.993,- Kč a na vlastní zdroje členských obcí tak zbývá 44.029.922,- Kč. Tato částka je 
rozdělena poměrově podle počtu obyvatel členských obcí svazku a pro Lysice to znamená 
náklady ve výši 20.002.723,-Kč. Stavba by měla trvat dva roky.

Intenzivně připravujeme i projekt cyklostezky podél Lysického potoka vedoucí areálem 
společnosti ZEAS Lysice, a. s. Stezka bude začínat přemostěním potoka u domu čp. 77 (Vaň-
kovi) směrem k zemědělskému areálu, poté povede po jeho pravém břehu a naváže na stá-
vající asfaltovou komunikaci u staré ČOV. Se společností ZEAS Lysice, a. s. jsme již směnili 
pozemky přiléhající ke břehu potoka, po kterých stezka povede, je dokončena projektová 
dokumentace a již v květnu byla podána na Městský úřad Boskovice, odbor dopravy žádost 

Nově opravená hřbitovní zeďNově opravená hřbitovní zeď
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o stavební povolení, které však prozatím vy-
dáno nebylo. Na stavby cyklostezek je vyhlá-
šený dotační titul, a proto jakmile obdržíme 
stavební povolení, požádáme o dotaci. Před-
pokládaná cena stavby včetně mostu je cca 5 
milionů korun. 

Dalším projektem, jejž chceme realizo-
vat, je rekonstrukce Horního náměstí před 
radnicí, kterou je však možné provádět až po 
dokončení stavby vodovodu Marek, protože 
v jeho rámci budou na Horním náměstí pro-
bíhat rozsáhlé výkopové práce.

Velkou stavbou v  centru obce je záměr 
zbudování P+R parkoviště na pozemku za 
„vietnamskou“ prodejnou na náměstí Osvo-
bození. Parkoviště bude určeno především 
pro déle trvající parkování, a  to zejména 
vozidel patřícím obyvatelům okolních obcí, 
kteří nechávají stát svá auta v Lysicích a do 
Brna, Blanska či Boskovic pak dále cestují 
autobusy. Plánovaná parkovací plocha by 
tak měla významně odlehčit parkovišti u ná-
kupního střediska či u  drogerie a  pomoci 
místním občanům zaparkovat při nákupech 
přímo před prodejnami. Parkoviště by mělo 
nabídnout 35 nových parkovacích míst a jen 
pro zajímavost, u  nákupního střediska je 
normových parkovacích míst cca 33. 

Postupně bude nutné opravit chodníky 
na Oulehle a i zde vybudovat nová parkova-
cí místa. Projekt je již připraven, jeho reali-
zace je však podmíněna přeložkou nízkého 
napětí společnosti EG.D. Věřím, že v příštím 
roce by mohla být první etapa oprav chodníků zahájena. Plánujeme také stavbu nového 
chodníku ze spodní části Oulehly, vedoucího v mezi nad silnicí směrem k autobusové za-
stávce na Jáně, a  opravy nevyhovujících chodníků na ulici Štěchovská, kde bychom rádi 
vybudovali v místě autobusové zastávky i přechod pro chodce. 

Dlouhodobě probíhají jednání s Českou poštou, s. p., ve věci provozování pobočky poš-
ty v Lysicích v režimu Pošta partner, a s tím související prodej budovy pošty do vlastnictví 
městyse. Nechceme-li připustit přechod budovy do soukromého vlastnictví, bude městys 
nucen budovu odkoupit a provozovat poštovní služby v režimu Pošta partner. Zastupitelstvo 

Místo budoucího mostu na začátku nové Místo budoucího mostu na začátku nové 
cyklostezkycyklostezky

íků háj Plá j t ké t b éh

Pozemek za vietnamskou prodejnou Pozemek za vietnamskou prodejnou 
plánovaný pro parkovištěplánovaný pro parkoviště
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je s tímto řešením situace srozuměno a věřím, že do poloviny příštího roku budou jednání 
úspěšně ukončena.

Velkým dluhem z minulosti je budova sokolovny. Doposud o jejím osudu nebylo ofi -
ciálně rozhodnuto. Před novým zastupitelstvem tak stojí rozhodnutí co dál, zda generálně 
opravit budovu stávající, či postavit sokolovnu zcela novou. V minulém volebním období 
byla připravena studie nové budovy. Abychom si byli jisti, že skutečně vybereme pro městys 
to nejlepší řešení, zejména s ohledem na plánované využití sokolovny primárně jako kultur-
ního domu, schválilo zastupitelstvo na začátku tohoto roku vypracování konkurenční stu-
die. Svou vizi kulturního centra nám do konce roku 2022 předloží Ing. arch. Klára Lukešová 
a poté zastupitelstvo rozhodne, kterou cestou se vydat. Vzhledem k současné energetické 
krizi bude jedním z parametrů rozhodování i co nejméně energeticky náročná budova.  

Vážení spoluobčané, jsou před námi čtyři roky nového volebního období. Určitě nebu-
dou jednoduché. Energetická krize dopadá na každého z nás a nejinak je to i s obcemi. Krize 
se silně dotýká také obecního rozpočtu. Platby za energie se několikanásobně zvýšily a tyto 
prostředky samozřejmě budou chybět v investicích do rozvoje našeho městečka. Budeme 
proto, ještě více než doposud, vyhledávat vhodné dotační tituly, které by obci s plánovanými 
projekty pomohly. Věřím, že se významnou část z výše uvedených záměrů podaří zreali-
zovat, či alespoň připravit tak, aby ve chvíli vypsání vhodného dotačního titulu mohla být 
neprodleně žádost o dotaci podána.

Lysice jsou naším společným domovem, proto budu rád, když mi sdělíte své postře-
hy či nápady, co by bylo dobré změnit nebo co nového, prospěšného, zajímavého pro naši 
obec udělat. Ne všechno je vždy reálné, ale věřte, že se pokaždé snažím, pokud je to alespoň 
trochu možné, každému z Vás naslouchat a vyhovět. Přeji Vám klidné a příjemné prožití 
adventního času a šťastné, veselé a požehnané Vánoce. V novém roce pak zejména pevné 
zdraví a osobní pohodu.

Mgr. Pavel Dvořáček, starosta

Rada č. 155 – 29. 6. 2022
• rada schválila darovací smlouvu, kterou Sdružení obcí a svazků obcí, z. s., Brno, daruje 

městysu Lysice fi nanční částku ve výši 149.176,- Kč za účelem ekologie, tj. provádění 
ochrany životního prostředí a zajišťování péče v oblasti ekologie vodního hospodář-
ství,

• schválila uzavření smlouvy o  zřízení věcného břemene služebnosti inženýrské sítě 
se společností Lesy České republiky, s. p., Hradec Králové v  souvislosti se stavbou 
„Městys Lysice – intenzifi kace ČOV a doplnění kanalizace“ dle předloženého návrhu 
smlouvy. Předmětem smlouvy je právo umístit, zřídit a provozovat na pozemku parc. 
č. 6780 v obci a k. ú. Lysice ve vlastnictví společnosti Lesy České republiky, s. p. vyústní 
objekt, kanalizační řad a vodovodní přípojku, právo tyto stavby udržovat a opravovat, 

  Výpisy z jednání rady městyse
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včetně volného přístupu za účelem jejich údržby a oprav. Služebnost se zřizuje na dobu 
životnosti staveb za jednorázovou náhradu ve výši 10.000,- Kč bez DPH,

• schválila přiznání mimořádné odměny ředitelce Mateřské školy Lysice Mgr. Monice 
Sklářové dle předloženého návrhu,

• schválila Dodatek č. 2 ke Smlouvě o dílo na akci „Rekonstrukce východní části oploce-
ní hřbitova, Lysice“ dle předloženého materiálu,

• schválila smlouvu o  instalaci fotovoltaické elektrárny na objektu vlastníka a o  jejím 
odepisování s VODÁRENSKOU AKCIOVOU SPOLEČNOSTÍ a. s., Brno, dle před-
loženého materiálu, jejímž předmětem je instalace fotovoltaické elektrárny na střeše 
provozní budovy ČOV Lysice na náklady VODÁRENSKÉ AKCIOVÉ SPOLEČNOS-
TI,

• schválila podání žádosti o dotaci na zajištění rekonstrukce vybavení kuchyně a na po-
řízení fotovoltaické elektrárny na střechu budovy školy,

• schválila smlouvu o poskytování služeb elektronického monitoringu osobních vozidel 
provozovaných městysem se společností Comander Services s. r. o.

Rada č. 156 – 20. 7. 2022
• rada vzala na vědomí žádost o  nájemní byt městyse od paní Zdražilové, Neveklov 

a předala bytové komisi do evidence žádostí,
• vzala na vědomí žádost o nájemní byt městyse od pana Procházky, Lysice a předala 

bytové komisi do evidence žádostí,
• revokovala usnesení č. 150.2.3. přijaté na 150. schůzi dne 11. května 2022, kterým při-

dělila v souladu s návrhem bytové komise byt č. 1 o velikosti 1 + kk, 25,4 m2, na ul. 
Halasova č. p. 662, panu Borůvků, z důvodu jeho odmítnutí a uvedený byt přidělila 
panu Peškovi, Bořitov,

• projednala cenovou nabídku společnosti STRABAG a. s., na výstavbu opěrné zdi 
u připravované plochy pro skatepark. Výstavba zdi je nezbytná z důvodu bezpečnosti. 
Rada cenovou nabídku schválila.

Rada č. 157 – 27. 7. 2022
• rada schválila smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu městyse dle předloženého ma-

teriálu v souladu se schváleným rozpočtem,
• stanovila prodejní cenu knihy Dějiny obce Lysice na 600,- Kč/ks,
• projednala žádost manželů Doleželových, Lysice, o  poskytnutí materiálu na rekon-

strukci obecního chodníku před jejich domem na ul. Brněnské a zakoupení materiálu 
na náklady městyse schválila. Práce byly provedeny na náklady žadatelů,

• projednala žádost nájemce plážového baru na koupališti pana Smejkala o fi nanční pří-
spěvek ve výši 5.000,- Kč na výhry pro děti v odpoledním programu v rámci kulturní 
akce na koupališti „60 let vzniku lysického koupaliště“ dne 5. 8. 2022 a příspěvek na 
výhry schválila.
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Rada č. 158 -  3. 8. 2022
• rada projednala cenovou nabídku společnosti IKM s. r. o., Blansko, na opravu omítek 

a střech hřbitovních zdí kolem celého hřbitova ve výši 522.000,- Kč bez DPH a nabíd-
ku schválila,

• projednala cenovou nabídku společnosti ZNAKOM s. r. o., Brno, na realizaci vodo-
rovného dopravního značení – opticko - psychologické brzdy s vibračním efektem, 
vyznačení autobusových zálivů na ul. Štěchovské, a  dalšího vodorovného značení. 
Rada pověřila před objednáním realizace starostu o vyjádření občanů bydlících v ul. 
Štěchovské, zda s touto realizací souhlasí,

• projednala smlouvu o dílo se společností TEKOSTAV, spol. s r. o., Lysice, na akci „ZS 
Lysice – ordinace praktického lékaře – sanace vlhkosti zdiva“ dle předloženého mate-
riálu a pověřila starostu podpisem smlouvy,

• projednala žádost pana Gajdy, Brno, o možnost vedení elektropřípojky po obecním 
pozemku parc. č. 7028 a 7026 k chatě č. 619, vše v k. ú. Lysice a žádost neodsouhlasila.

Rada č. 159 -  10. 8. 2022
• rada schválila záměr prodeje části pozemku parc. č. 220/11 v obci a k. ú. Lysice, a to 

podílu ve výši 43/50 pozemku parc. č. 220/20 o výměře 1.102 m² nově vznikajícího dle 
geometrického plánu č. 1463-1157/2022.

Rada č. 160 – 17. 8. 2022
• rada projednala žádost pana Kunického, Lysice, o prodej části pozemku parc. č. 6148 

v k. ú. Lysice přesně vymezené v žádosti, nacházející se vedle jeho domu. Rada s pro-
dejem nesouhlasí a doporučila zastupitelstvu k neodsouhlasení,

• schválila nabídku produkční agentury JF SHOW na zajištění programu slavnostního 
otevření skateparku za účasti sportovců v pátek 9. září 2022,

• projednala žádost manželů Olšanských, Lysice, o souhlas městyse se stavebním zámě-
rem přístavby, nástavby a stavebních úprav jejich RD v ul. Příční a novostavby sušárny 
a s tento záměr odsouhlasila,

• projednala dopis České pošty s. p., ve věci odkoupení nemovitostí České pošty v k. ú. 
Lysice a pověřila starostu přípravou konceptu odpovědi,

• projednala dopis nájemce obecního bytového domu čp. 381 v ulici Zákostelí ve věci 
špatných sousedských vztahů v bytovém domě a předala bytové komisi k vyjádření 
a návrhu řešení.

Rada č. 161 – 24. 8. 2022
• rada schválila pronájem podílu ve výši 43/50 pozemku parc. č. 220/1 – ostatní plocha, 

manipulační plocha o výměře 244 m² v obci a k. ú. Lysice panu Dokonalovi, Lysice 
dle předloženého návrhu smlouvy. Účelem pronájmu je umístění drobné zemědělské 
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mechanizace na pozemku. Smlouva byla uzavřena na dobu neurčitou za nájemné ve 
výši 500,- Kč/rok s každoroční valorizací,

• odsouhlasila stavbu s názvem „Lysice, Zákostelí, DP Kovář“ dle předloženého situač-
ního výkresu stavby z 08/2022 vypracovaného fi rmou ELING Plus, s. r. o., Brno, která 
má být realizována mimo jiné i  na pozemku ve vlastnictví městyse parc. č. 3502/8 
v obci a k. ú. Lysice. Předmětem stavby je odstranění stávajícího nadzemního vedení 
včetně kabelové skříně pro rodinný dům čp. 244 v ulici Zákostelí v Lysicích a vybu-
dování nového kabelového vedení včetně osazení nové kabelové skříně pro napojení 
RD čp. 244,

• schválila Dodatek č. 2 ke smlouvě o  poskytnutí služeb se společností Černohlávek 
Group s. r. o., Církvice, jejímž předmětem je navýšení počtu nádob na použitý rostlin-
ný olej o 1 nádobu na každé stanoviště,

• schválila cenovou nabídku společnosti Ing. Ilona Janíková s. r. o., Újezd u Boskovic, na 
projektovou a inženýrskou činnost při rekonstrukci zázemí pracovníků technické čety 
městyse v areálu radnice a pověřila starostu objednáním projekčních prací,

• schválila upravenou cenovou nabídku společnosti STRABAG a. s., na opravu místní 
komunikace na Badalce od domu čp. 17 po vjezd ke garáži u domu čp. 511 dle před-
loženého materiálu,

• schválila cenovou nabídku společnosti STRABAG a. s., na lokální opravy komunikací 
v ulici Badalky a jinde v obci dle předloženého materiálu,

• vzala na vědomí informaci SDH Lysice o  konání XLIV. ročníku soutěže O  putovní 
pohár Rady městyse Lysice v požárním útoku dne 3. září 2022 na hřišti na Oulehle 
a schválila pokračování zábavy s reprodukovanou hudbou do 24:00.

Rada č. 162 – 31. 8. 2022
• rada vzala na vědomí výsledek poptávkového řízení na zpracování Územní studie Ly-

sice lokalita „Z19, Z20“ dle zadání zpracovaného MěÚ Boskovice – odborem výstavby 
a  územního plánování. Byly poptány tři architektonické kanceláře, předloženy byly 
dvě nabídky. Rada schválila jako cenově výhodnější nabídku Ing. arch. Štěpána Kočiše, 
Atelier A.Ve, Brno, s celkovou cenou 397.000,- Kč bez DPH (druhá nabídka Ing. arch 
Ladislava Brožka nabízela cenu 525.000,- Kč bez DPH) a pověřila starostu uzavřením 
smlouvy o dílo na vypracování Územní studie Lysice lokalita „Z19, Z20“ s Ing. arch. 
Štěpánem Kočišem, 

• projednala žádost společnosti Plantana s. r. o., Brno, která je vlastníkem domu čp. 153 
na parc. č. st. 99 v k. ú. Lysice o poskytnutí stavebního materiálu na rekonstrukci a vý-
stavbu obecního chodníku okolo tohoto domu v souladu s projektem rekonstrukce 
ul. Halasova. Rada poskytnutí materiálu schválila. Práce byly provedeny na náklady 
žadatele,

• schválila cenovou nabídku Ing. Urbáškové na konzultační a koordinační činnost při 
přípravě administrace dotačních titulů na akce „Revitalizace Horního náměstí v Lysi-
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cích“, „Cyklostezka podél Lysického potoka“ a „ Výstavba P + R parkoviště“ dle před-
loženého materiálu,

• projednala žádost paní Tomashuk, Halasova, Lysice, o snížení nájemného za obecní 
byt z důvodu nízkých příjmů na polovinu a předala bytové komisi k posouzení,

• schválila cenovou nabídku společnosti TEKOSTAV, spol. s  r. o., na opravy ordinace 
dětského lékaře v budově zdravotního střediska dle předloženého materiálu.

Rada č. 163 – 7. 9. 2022
• rada schválila cenovou nabídku společnosti GEMOS dopravní systémy a. s., Praha 9, 

na měření a  zpracování dopravní statistiky a videodetekci provozu na ul. Brněnské 
jako podklad žádosti o dotaci na cyklostezku podél Lysického potoka,

• schválila cenovou nabídku společnosti Ing. Ilona Janíková s. r. o., Újezd u Boskovic, na 
projektovou a inženýrskou činnost na akci „Novostavba chodníku k zastávce u školy“ 
a pověřila starostu objednáním projekčních prací,

• odsouhlasila záměr stavby RD pana Danilly a paní Balcarové na parcele č. 3224/1 v k. 
ú. Lysice a nevznesla proti tomuto záměru námitky,

• odsouhlasila návrh dopravního značení a vedení objízdné trasy v rámci dopravní stav-
by „III/3764 Drnovice zač. zást. – x3765“ spočívající v opravě povrchu silnice III/3764 
v termínu 30. 9. – 12. 10. 2022,

• odsouhlasila žádost pana Davida Tejkala, Lysice, o uspořádání Gulášofestu kolem ná-
městí Osvobození v termínu 15. 10. 2022 od 10:00 do 20:00. 

Rada č. 164 – 14. 9. 2022
• rada schválila upravenou cenovou nabídku společnosti Ing. Ilona Janíková s. r. o., 

Újezd u Boskovic, na projektovou a inženýrskou činnost na akci „Parkoviště P+R Ly-
sice“. Došlo k navýšení původní ceny o 5,6% za projekt přesunu autobusové zastávky 
(dopravní řešení, opěrná gabionová zídka, studie přístřešku zastávky), bez něhož není 
parkoviště realizovatelné,

• schválila uzavření smlouvy o zřízení věcného břemene s Jihomoravským krajem, Brno 
pro stavbu s názvem „Městys Lysice – intenzifi kace ČOV a doplnění kanalizace“ dle 
předloženého návrhu smlouvy. Předmětem smlouvy je právo zřídit,  provozovat, udr-
žovat, opravovat a odstranit na pozemcích parc. č. 7124 a 7132 v obci a k. ú. Lysice ve 
vlastnictví Jihomoravského kraje vodovodní přípojku pro výše uvedenou stavbu včet-
ně práva vstupu a vjezdu na tyto pozemky. Služebnost byla zřízena za jednorázovou 
úplatu ve výši 4.538,- Kč včetně DPH,

• schválila uzavření smlouvy o zřízení věcného břemene se společností EG.D, a. s., Brno 
pro stavbu s názvem „Lysice, V Zahradách, DP Hrdý“ dle předloženého návrhu smlouvy. 
Předmětem smlouvy je právo zřídit a provozovat na pozemku parc. č. 7004 v obci a k. 
ú. Lysice ve vlastnictví městyse Lysic distribuční soustavu (kabelové vedení NN) včetně 
práva opravovat a udržovat distribuční soustavu a provádět na ní úpravy za účelem její 
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obnovy, výměny, modernizace nebo zlepšení její výkonnosti včetně jejího odstranění. 
Služebnost byla zřízena za jednorázovou náhradu ve výši 1.000,- Kč bez DPH,

• odsouhlasila stavbu s názvem „Lysice, Ořechová, rozš. NN pro lok. 6 RD“ dle před-
loženého situačního výkresu stavby z 08/2022 vypracovaného fi rmou ENERGETIKA 
Boskovice spol. s r. o., Boskovice, která má být realizována mimo jiné i na pozemku 
městyse parc. č. 5628/1 v obci a k. ú. Lysice a jejímž předmětem je rozšíření distribuční 
soustavy nízkého napětí zemním kabelem ze stávajících smyčkovacích skříní umož-
ňující připojení nových odběrných míst na pozemcích parc. č. 2814/108, 2814/109, 
2814/127, 2814/128, 2814/129 a 2814/130 v k. ú. Lysice,

• schválila uzavření smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene se společ-
ností EG.D, a. s., Brno pro stavbu s názvem „Lysice, Ořechová, rozš. NN pro lok. 6 RD“ 
dle předloženého návrhu smlouvy. Předmětem smlouvy je právo zřídit a provozovat 
na pozemku parc. č. 5628/1 v k. ú. Lysice ve vlastnictví městyse Lysic energetické za-
řízení distribuční soustavy (kabely NN a zemnění) včetně práva opravovat a udržovat 
distribuční soustavu a provádět na ní úpravy za účelem její obnovy, výměny, moderni-
zace nebo zlepšení její výkonnosti včetně jejího odstranění. Služebnost byla zřízena za 
jednorázovou náhradu ve výši 10.000,- Kč bez DPH,

• s ukončením volebního období ukončila činnost těchto komisí: Bytová a sociální, Sta-
vební, SPOZ, Sportovní, Komise pro rodinu a volný čas, které jsou zřízeny jako porad-
ní orgán rady, ke dni 23. 9. 2022.

Rada č. 165 – 28. 9. 2022
• rada zamítla žádost paní Tomashuk, Lysice, o snížení nájemného za obecní byt v ulici 

Halasova z důvodu nízkých příjmů na polovinu,
• schválila nový platový výměr ředitelky ZŠ Edvarda Beneše Lysice dle předloženého 

materiálu s účinností od 1. září 2022,
• vzala na vědomí žádost o nájemní byt městyse od paní Čarné, Brno a předala bytové 

komisi do evidence žádostí.

Rada č. 166 – 5. 10. 2022
• rada projednala žádost společnosti DoZBos s. r. o., Boskovice, o vyjádření k přechod-

nému dopravnímu značení, uzavírce a vedení objízdné trasy pro akci „II/376 Lysice 
– Bořitov“ v termínu 17. - 20. října 2022 dle předloženého materiálu a odsouhlasila  
uzavírku a objízdnou trasu,

• schválila Dodatek č. 4 ke Smlouvě o zemědělském pachtu pozemku P396/99 uzavřené 
se společností ZEAS Lysice a. s., jehož předmětem je zvýšení pachtovného na částku 
3.300,- Kč/ha za 1 rok u propachtovaných pozemků, 

• schválila Dodatek č. 3 ke Smlouvě o nájmu pozemku NS1123/11 uzavřené se společ-
ností ZEAS Lysice a. s., jehož předmětem je zvýšení nájemného na částku 3.300,- Kč/
ha za 1 rok u pronajatého pozemku.
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Rada č. 167 – 12. 10. 2022
• rada schválila uzavření smlouvy o  budoucí smlouvě o  zřízení věcného břemene se 

společností ZEAS Lysice, a. s. v souvislosti se stavbou vodovodního potrubí a kabelu 
nízkého napětí za účelem napojení stavby na parc. č. st. 228/7 v k. ú. Drnovice v are-
álu hospodářského střediska společnosti v Drnovicích na vodovodní vrt. Předmětem 
smlouvy je služebnost spočívající v  zásahu ochranného pásma stavby do pozemků 
parc. č. 7057 a  7060 v  obci a  k. ú. Lysice ve vlastnictví městyse Lysic a  povinnosti 
městyse Lysic strpět zřízení, provoz, údržbu, opravy a odstranění stavby včetně vstupu 
a vjezdu na pozemky parc. č. 7057 a 7060 v k. ú. Lysice. Služebnost se zřizuje za jedno-
rázovou úplatu ve výši 1.000,- Kč bez DPH. Rada současně odsouhlasila stavbu vodo-
vodního potrubí a kabelu nízkého napětí dle předloženého situačního výkresu stavby,

• schválila výpověď příkazních smluv uzavřených se společností WITERO s. r. o., Praha, 
k administraci dotací, dle předloženého materiálu a pověřila starostu podáním výpo-
vědí,

• schválila příkazní smlouvu se společností ASMcert, s. r. o., Olomouc, jejímž předmě-
tem je zabezpečení přípravy a administrace žádosti o dotaci na akci „Cyklostezka po-
dél Lysického potoka“ dle předloženého materiálu,

• projednala žádost pana Davida Tejkala o fi nanční příspěvek ve výši 3.000,- Kč na první 
ročník Gulášofestu, konaného dne 15. 10. 2022 na nám. Osvobození, a schválila pří-
spěvek v uvedené výši na zakoupení pohárů a cen pro vítězné týmy.

Rada č. 1 – 26. 10. 2022
• rada projednala přípravu akce Setkání seniorů 4. listopadu 2022,
• zřídila komise rady: Sbor pro občanské záležitosti, Bytovou a sociální komisi, Stavební 

komisi a Komisi pro sport a volný čas. Předsedy komisí jmenovala:
          Sbor pro občanské záležitosti – Mgr. Olga Tejkalová
          Bytová a sociální komise – PharmDr. Irena Sehnalová
          Stavební komise – Petr Dolníček
          Komise pro sport a volný čas – Bc. Břetislav Šulc
• uložila starostovi vyžádat od předsedů komisí návrh na obsazení komisí,
• schválila jako oddávající za městys Lysice mimo starostu a místostarostu městyse:
          1. Mgr. Olga Tejkalová
          2. Bc. Břetislav Šulc
          3. Jindřich Šrámek
          4. Ing. Ladislav Horňanský
• schválila zaslání formuláře „Identifi kace a čestné prohlášení zájemce o přímý prodej 

nepotřebného nemovitého majetku České pošty, s. p.“ České poště, s. p.,
• vzala na vědomí vyhlášení ředitelského volna v ZŠ Edvarda Beneše Lysice dne 18. lis-

topadu 2022. V případě dostatečného počtu zájemců o družinu, bude tato fungovat 
(s vlastní stravou),
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• stanovila výši pronájmu velké tělocvičny ZŠ Edvarda Beneše Lysice na 800,- Kč za 
hodinu měsíčně. Za jednorázový pronájem 250,- Kč/hodina. Za pronájem vnitřních 
prostor školy pro pravidelnou činnost 400,- Kč/hodina měsíčně a za jednorázový pro-
nájem 125,- Kč/hodina,

• odsouhlasila stavbu s  názvem „Lysice, Zámecká 7, přeložka SP3“ dle předloženého 
situačního výkresu stavby z 10/2022 vypracovaného fi rmou ENPRO Energo s. r. o., 
Valašské Meziříčí, která má být realizována na pozemku parc. č. 98 v obci a k. ú. Lysice. 
Předmětem stavby je demontáž stávající pojistkové skříně umístěné ve štítu schodiště 
k zámeckým skleníkům a osazení nové přípojkové skříně v obvodové zdi zámeckého 
zahradnictví. Pokud bude stavbou dotčen pozemek parc. č. 3502/3 (chodník podél 
zdi) ve vlastnictví městyse, požaduje po ukončení stavby uvedení pozemku do původ-
ního stavu,

• vzala na vědomí žádost o nájemní byt městyse od paní Malinkové, Vítějeves a předala 
bytové komisi do evidence žádostí,

• schválila cenovou nabídku společnosti TEKOSTAV, spol. s r. o., Lysice, na akci „Sběrný 
dvůr Lysice – rozšíření přístřešku“ a pověřila starostu objednáním prací,

• schválila návrh termínů pro konání svatebních obřadů v roce 2023 předložený matri-
kou Úřadu městyse Lysic.

Rada č. 2 – 9.11.2022
• rada jmenovala na návrh předsedkyně SPOZ Mgr. Olgy Tejkalové členy sboru pro 

občanské záležitosti: Michaela Poláková, Jarmila Růsková, Eva Burianová, Marcela Po-
lanská, Ing. Jaromír Vaněk CSc., Pavel Šmerda, Mgr. Zuzana Koláčková a zapisovatelka 
Eva Hošková,

• jmenovala na návrh předsedkyně bytové a sociální komise PharmDr. Ireny Sehnalové 
členy komise: Dagmar Kosičková, Ing. Libuše Mazalová, Mgr. Zuzana Studýnková, 
Ph.D., Helena Vrbová a zapisovatelka Irenu Tarabová,

• jmenovala na návrh předsedy stavební komise Petra Dolníčka členy komise: Radek 
Jonáš, Vladislav Mynář, Bc. Břetislav Šulc, Ing. David Tejkal, Mgr. Radek Kratochvil, 
Mgr. Pavel Dvořáček a zapisovatelka Ing. Zuzana Polická,

• jmenovala na návrh předsedy komise pro sport a volný čas Bc. Břetislava Šulce členy 
komise: Miroslav Kyrz, Petr Máslo, Mgr. Lucie Růžičková, Pavel Šmerda, 

• schválila Směrnici č. 1/2022 pro poskytování a účtování cestovních náhrad dle před-
loženého materiálu,

• schválila Směrnici č. 2/2022 k používání soukromých vozidel pro služební účely dle 
předloženého materiálu,

• vzala na vědomí výroční zprávu Základní školy Edvarda Beneše Lysice o činnosti školy 
za školní rok 2021/2022,

• schválila záměr stavby RD na pozemku parc. č. 2899/17 v k. ú. Lysice v ulici Brněnská 
investora společnosti BD Lysice, s. r. o., dle předloženého materiálu,
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• schválila žádost pana Krajíčka o možnost vedení zemnění hromosvodu na pozemku 
parc. č. 3502/2 v k. ú. Lysice ve vlastnictví městyse pod chodníkem těsně přiléhajícím 
k domu č.p. 156 v délce cca 10 m a hloubce cca 50 – 60 cm a s umístěním zemnění 
hromosvodu pod podmínkou uvedení chodníku do původního stavu,

• odsouhlasila žádost manželů Šmerdových, Lysice, o povolení vybudování příjezdu na 
jejich zahradu na pozemku parc. č. 50 v k. ú. Lysice v ulici Badalky, z obecního pozemku 
parc. č. 471/25 v k. ú. Lysice, za účelem vytvoření parkovacího místa na této zahradě,

• schválila uzavření smlouvy o právu provést stavbu s Jihomoravským krajem, Brno dle 
předloženého návrhu smlouvy. Předmětem smlouvy je souhlas Jihomoravského kraje 
jako vlastníka pozemku parc. č. 3531/1 v obci a k. ú. Lysice s umístěním a realizací 
stavby s názvem „Novostavba chodníku k zastávce u školy, Lysice“, jejímž investorem 
je městys Lysice, na části tohoto pozemku, 

• schválila žádost pana Kováře, Lysice o fi nanční příspěvek na pořádání 2. ročníku ama-
térského šipkařského turnaje dne 27. 12. 2022 v hostinci U Labutě ve výši 10.000,- Kč 
na zakoupení občerstvení a cen,

• odsouhlasila stavbu s názvem „LC Zamilovaná“ dle předloženého materiálu. Investo-
rem stavby jsou Lesy ČR s. p. 

  Výpis z jednání zastupitelstva 
Zastupitelstvo č. 25 – 29. 8. 2022
• zastupitelstvo vzalo na vědomí zprávu ředitelky ZŠ Edvarda Beneše Lysice o připrave-

nosti základní školy na školní rok 2022/2023 dle předloženého materiálu,
• vzalo na vědomí zprávu ředitelky Mateřské školy Lysice o připravenosti mateřské školy 

na školní rok 2022/2023 dle předloženého materiálu,
• schválilo zprávu starosty o činnosti rady a dění v městysi dle předloženého materiálu, 
• schválilo Hospodaření městyse 4 - 7/2022 dle předloženého materiálu, 
• schválilo Rozpočtové opatření č. 4/2022 dle předloženého materiálu, 
• vzalo na vědomí zprávu o stavu požární ochrany dle předloženého materiálu, poděko-

valo všem členům SDH, JSDH i členům Austro Daimler za jejich výbornou celoroční 
činnost, 

• vzalo na vědomí vyhodnocení kalkulace ceny vodného a stočného v Lysicích k 30. 6. 
2022 dle předloženého materiálu, 

• schválilo Smlouvu o fi nancování stavby pod názvem „Vodovod Marek“ dle předložené-
ho materiálu a pověřuje starostu podpisem této smlouvy, 

• neodsouhlasilo prodej části pozemku parc. č. 6148 v k. ú. Lysice dle předložené žádosti, 
• schválilo prodej spoluvlastnického podílu ve výši 43/50 části pozemku parc. č. 220/11 

– ostatní plocha, manipulační plocha v obci a k. ú. Lysice dle geometrického plánu č. 
1463-1157/2022 nově označené jako pozemek parc. č. 220/20 – ostatní plocha, mani-
pulační plocha o výměře 1102 m² v obci a k. ú. Lysice společnosti ZEAS Lysice, a. s., 
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za cenu ve výši 347.990,- Kč jako cenu v místě a čase obvyklou stanovenou znaleckým 
posudkem pověřilo starostu podpisem kupní smlouvy, 

• schválilo koupi částí pozemku parc. č. 220/6 – ostatní plocha, manipulační plocha 
v obci a k. ú. Lysice nově označených dle geometrického plánu č. 1448-1533/2021 jako 
pozemek parc. č. 220/16 – ostatní plocha, manipulační plocha o výměře 935 m² a parc. 
č. 220/18 – ostatní plocha, manipulační plocha o výměře 13 m² vše v obci a k. ú. Lysice 
od společnosti ZEAS Lysice, a. s., za cenu stanovenou dohodou ve výši 347.990,- Kč 
a pověřilo starostu podpisem kupní smlouvy, 

• schválilo rozdělení budoucího stavebního pozemku na ul. Brněnské tvořeného pozem-
ky parc. č. 2814/166, 7432 a částí pozemku parc. č. 2814/164 na dva pozemky pro stavbu 
2 samostatných rodinných domů, 

Ustavující zastupitelstvo – 19. 10. 2022
Před zahájením zasedání bylo členům zastupitelstva předáno osvědčení o zvolení členem zastu-
pitelstva městyse podle § 53 zákona č. 491/2001 Sb., o volbách do zastupitelstev obcí a o změně 
některých zákonů, v platném znění. Předsedající konstatoval, že zasedání bylo řádně svoláno tak, 
aby se v souladu s § 91 odst. 1 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, v platném znění, konalo do 
15 dnů ode dne uplynutí lhůty pro podání návrhů soudu na neplatnost voleb nebo hlasování. 
Složení slibu členy zastupitelstva: 
Předsedající v souladu s § 69 odst. 2 zákona o obcích vyzval přítomné členy zastupitelstva 
ke složení slibu. Před složením slibu předsedající upozornil přítomné členy zastupitelstva, že 
odmítnutí složit slib nebo složení slibu s výhradou má za následek zánik mandátu. 
Složení slibu proběhlo tak, že předsedající přečetl slib stanovený § 69 odst. 2 zákona o obcích 
– „Slibuji věrnost České republice. Slibuji na svou čest a svědomí, že svoji funkci
budu vykonávat svědomitě, v zájmu městyse Lysic a jeho občanů a řídit se Ústavou a
zákony České republiky“. – a jmenovitě vyzval přítomné členy zastupitelstva ke složení
slibu pronesením slova „slibuji“ a podpisem na připraveném archu (příloha č. 2).
Žádný člen zastupitelstva neodmítl složit slib ani nesložil slib s výhradou.

• zastupitelstvo určilo ověřovatele zápisu Ing. Ladislava Horňanského a pana Jindřicha 
Šrámka a zapisovatelkou paní Alenu Kyrczovou,

• schválilo program ustavujícího zasedání dle předloženého návrhu,
• schválilo zvolení jednoho místostarosty,
• schválilo v souladu s § 84 odst. 2 písm. k) zákona o obcích, že pro výkon funkce starosty 

obce bude člen zastupitelstva dlouhodobě uvolněn,
• schválilo způsob volby starosty a místostarosty veřejným hlasováním, 
• zvolilo starostou městyse Mgr. Pavla Dvořáčka,
• zvolilo místostarostou městyse Mgr. Radka Kratochvila, 
• zvolilo za členy Rady městyse Bc. Břetislava Šulce, pana Jindřicha Šrámka a Ing. Ladi-

slava Horňanského,
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• zřídilo fi nanční výbor a kontrolní výbor. Finanční výbor bude mít pět členů a kontrolní 
výbor bude mít rovněž pět členů,

• zvolilo předsedou fi nančního výboru Ing. Milana Crháka,
• zvolilo předsedou kontrolního výboru pana Ladislava Němce,
• zvolilo členy fi nančního výboru pana Jindřicha Šrámka, pana Marka Valu, Ing. Davida 

Tejkala a paní Janu Štěpánkovou,
• zvolilo členy kontrolního výboru Ing. Ladislava Horňanského, pana Hynka Olejníčka, 

PharmDr. Irenu Sehnalovou a pana Pavla Adámka,
• stanovilo v souladu s § 72 odst. 2 a § 84 odst. 2 písm. n) a v) zákona o obcích a v sou-

ladu s nařízením vlády č. 318/2017 Sb., o výši odměn členů zastupitelstev územních 
samosprávných celků, v platném znění, odměnu za výkon funkce neuvolněného člena 
zastupitelstva obce a členům výborů zastupitelstva a komisí rady, kteří nejsou členy za-
stupitelstva obce, dle předloženého návrhu. Odměna bude poskytována od 20. 10. 2022, 
v případě jmenování předsedy a člena komise rady ode dne bezprostředně následují-
cího po dni jmenování, a v případě nástupu náhradníka na uprázdněný mandát člena 
zastupitelstva bude odměna poskytována ode dne složení slibu,

• stanovilo, že předsedům a členům výborů zastupitelstva a předsedům a členům komisí 
rady bude odměna ve výši dle předloženého návrhu poskytována za jednu účast na 
jednání výboru zastupitelstva nebo komise rady,

• stanovilo, že při souběhu výkonu několika funkcí se souhrnná odměna poskytuje až 
do výše souhrnu odměn za tři různé funkce ve výši jednotlivých odměn schválených 
zastupitelstvem.

Zastupitelstvo č. 1 – 21. 11. 2022
• zastupitelstvo schválilo Jednací řád Zastupitelstva městyse Lysic dle předloženého ma-

teriálu,
• schválilo Zprávu starosty o činnosti rady a dění v městysi dle předloženého materiálu,
• schválilo Rozpočtové opatření č. 5/2022 dle předloženého materiálu,
• schválilo zvýšení cen vodného a stočného na rok 2023 dle návrhu VAS, a.s. ve Variantě 

1, tj. nárůst cen vodného a stočného o 41,86 %. Vodné i stočné celkem bez DPH 112,78 
Kč/m3 (+33,28 Kč/m3), vodné 47,81 Kč/m3 (+7,91 Kč/m3, +19,82 %), stočné 64,97 Kč/
m3 (+25,37 Kč/m3, +64,07 %). Nájemné celkem 1.114.000,- Kč.

• schválilo Smlouvu o příspěvku na fi nancování služeb sociální prevence dle předlože-
ného materiálu,

• vzalo na vědomí zprávu o vyhodnocení provozu koupaliště za sezonu 2022 dle před-
loženého materiálu a poděkovalo paní Barboře Nesnídalové, panu Zdeňku Mazalovi 
a panu Vladimíru Pivoňkovi za výborné zvládnutí provozu koupaliště,

• schválilo Směrnici č. 3/2022 k používání sociálního fondu dle předloženého materiálu,
• schválilo Směrnici č. 4/2022 o poskytování příspěvku na úhradu zvýšených nákladů na 

úpravu zevnějšku dle předloženého materiálu.
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  VÝSLEDKY VOLEB 
DO ZASTUPITELSTVA MĚSTYSE LYSIC

Ve dnech 23. a 24. září 2022 proběhly komunální volby, ve kterých jsme si zvolili nové 
zastupitelstvo městyse. Politické strany a sdružení sestavily tři kandidátní listiny stejně jako 
v minulých komunálních volbách v roce 2018. Do voleb šly Sdružení nezávislých kandidátů 
s podporou ČSSD, ODS a KDU-ČSL. Měli jsme možnost vybírat mezi 45 kandidáty.

Ve voličském seznamu bylo v Lysicích zapsáno celkem 1523 voličů. K volbám přišlo 
845 voličů, tj. 55,5%  (v roce 2018 – 59,5%, v roce 2014 - 63,5%, v roce 2010 – 65,7%, v roce 
2006 – 65,5%).  Způsob volby si občané zvolili následující: 504 voličů volilo výhradně 
jednotlivé kandidáty (v roce 2018 to bylo 579 voličů, v roce 2014 - 631 voličů, v roce 2010 
- 596 voličů), 285 volilo celou politickou stranu nebo sdružení (v roce 2018 to bylo 234 
voličů, v roce 2014 – 219, v roce 2010 - 277 voličů) a 46 občanů si pak vybralo možnost 
kombinace hlasu straně a preferencí jednotlivcům z jiných kandidátek (v roce 2018 to bylo 
87 voličů, v roce 2014 - 122, v roce 2010 - 104).

Sdružení nezávislých kandidátů s podporou ČSSD zaznamenalo tak jako v posled-
ních volebních obdobích velký úspěch a v letošních volbách se mu podařilo získat z 15 
mandátů opět 9. Strana dostala celkem 6263 hlasů. V zastupitelstvu budou další čtyři roky 
pracovat Mgr. Pavel Dvořáček, který získal nejvyšší počet hlasů ze všech kandidátů vůbec, 
a to 573, Mgr. Radek Kratochvil, který získal 498 hlasů, tj. druhý nejvyšší počet, Jindřich 
Šrámek a Bc. Břetislav Šulc se shodným počtem hlasů 488, Petr Dolníček se 426 hlasy, 
Ladislav Němec se 428 hlasy, Mgr. Olga Tejkalová se 424 hlasy a Ing. Milan Crhák s 344 
hlasy. Náhradníkem za sdružení se stal Aleš Bohanus s počtem hlasů 442.

ODS obdržela celkem 2387 hlasů a získala tak v zastupitelstvu 3 mandáty. Oproti mi-
nulým volbám si o jeden mandát polepšila. Ve vedení obce bude za ODS pracovat Pharm-
Dr. Irena Sehnalová, která se do zastupitelstva dostala až z 12. místa na kandidátce a ještě 
s velkým rozdílem hlasů oproti ostatním kandidátům za ODS. Obdržela od voličů 323 
hlasů. Dále bude v OZ pracovat Ing. David Tejkal, který dostal 205 hlasů.  Třetím zvo-
leným zastupitel byl Martin Koláček s 204 hlasy. Ten se po zvolení vzdal mandátu a do 
zastupitelstva tak postoupila první náhradnice Eliška Benešová  se 197 hlasy.  Do zastu-
pitelstva se nedostala lídryně kandidátky Mgr. Zuzana Studýnková, Ph.D. a zůstává tak 
náhradnicí. 

KDU-ČSL obdržela od voličů celkem 2398 hlasů, což stačilo na 3 mandáty. Oproti 
minulým volbám si tak strana o jeden mandát pohoršila. Do zastupitelstva městyse byli 
zvoleni lídr strany Ing. Ladislav Horňanský s počtem hlasů 252, Vladislav Mynář s počtem 
hlasů 244 a Marek Vala s počtem hlasů 240. Náhradníkem za KDU-ČSL se stal Mgr. Pavel 
Jindřich Michele s počtem hlasů 207.

Hlasy jednotlivým kandidátům
Kandidáti jsou uvedeni v pořadí, v jakém byli zapsáni na hlasovacím lístku. Pro větší 

přehlednost jsou jména kandidátů, kteří se dostali do nového zastupitelstva, podtržena.



16 Lysický zpravodaj

Sdružení nezávislých kandidátů  
s podporou ČSSD   ODS
1.  Mgr. Pavel Dvořáček  573 1. Mgr. Zuzana Studýnková 184
2.  Mgr. Radek Kratochvil         498 2. Ing. David Tejkal                       205
3.  Jindřich Šrámek                    488 3. Martin Vrba          164
4.  Hynek Olejníček                   341 4. Beáta Mynářová  174 
5.  Petr Dolníček                        426 5.  Martin Koláček   204
6.  Bc. Břetislav Šulc                 488 6.  Mgr. Bc. Martin Kotačka 120
7.  Mgr. Olga Tejkalová             424 7.   Pavel Kovář      183
8.  Ladislav Němec                     428 8.  Petr Hrachovina  92
9.  Ing. Milan Crhák                   344 9.  Ondřej Jonáš   150
10. Aleš Bohanus                       442 10. Eliška Benešová  197
11. Pavel Šmerda                        452 11. Helena Vrbová  93
12. Zdeněk Burian                      350 12. PharmDr. Irena Sehnalová 323
13. Ing. Jan Meidl                       352 13. Ing. Michaela Ježová  104
14. Bc. Dominik Fadrný             304 14. Bc. Dominik Tejkal  116
15. Mgr. Lea Máslová                353 15. Sabina Šálovská  74

KDU – ČSL
1. Ing. Ladislav Horňanský  252
2. Ing. Marie Vaňková  183
3. Marek Vala   240
4. Vladislav Mynář                    244
5. Ing. Petr Zouhar                      178
6. Mgr. Lucie Růžičková             164
7. Mgr. Alena Stejskalová           152
8. Karel Růžička                          152
9. Ing. Tomáš Bárta                     168
10. Tomáš Kotolan                        91
11. Marcela Šromová                    90
12. Mgr. Lenka Kachlíková          69
13. Ing. Vítězslav Centner           151
14. Mgr. Pavel Jindřich Michele  207
15. Dana Fritzová                            57

Srovnání výsledků voleb za minulá volební období  -  získané mandáty
                                                             2002        2006        2010        2014       2018       2022
Sdružení nezávislých kandidátů
s podporou ČSSD   5              6               6             7             9             9
ODS    2              3                2            2             2             3
KDU-ČSL   3              3                4            3             4             3
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  HASIČI LYSICE
Rok se překlopil do barevného podzimu a blíží se nám samotný závěr roku. S tímto poča-

sím přišla také topná sezóna, kdy dle statistik HZS ČR přibývá požárů způsobených špatnou 
manipulací při topení nebo zanedbanou přípravou komínového tělesa před topnou sezónou.  
Nejvíce požárů vzniká v samotném komínu, a jak nám legislativa udává, jsme povinni jej pra-
videlně čistit, kontrolovat, provádět revize komínů a kouřovodů. 

Revize je nutná:
- pokud uvádíme do provozu nový komín, popřípadě jsme prováděli jeho stavební úpravu
- před připojením nového zdroje vytápění do zatím nepoužívaného komínu
- před výměnou spotřebiče paliv 
- po závadě, požáru, nebo když zpozorujeme vznik trhlin v komíně

Dále nám zákonné lhůty udávají kontroly a ty jsou často spojené s čištěním spalinových 
cest. Nejčastější lhůtou je kontrola alespoň 1x za rok. Frekvence však může být vyšší podle dru-
hu paliva a toho, zda jde o celoroční či jen sezónní provoz. Termíny kontrol a bližší informace 
si můžete přečíst ve vyhlášce č. 34/2016 Sb. lhůty čištění a kontrol spalinové cesty. Pokud tuto 
činnost zanedbáme, můžeme při kontrole dostat pokutu za nesplnění zákonem dané povin-
nosti. V nejhorším případě může vzniknout požár a to vznícením usazených sazí v komíně. 
V tuto chvíli nastává i problém s pojišťovnou, když zjistí, že komín neměl platnou revizi a pra-
videlně prováděné kontroly, neuhradí vzniklé škody. Jedním z nejdůležitějších důvodů, proč 
musíme dbát na termíny kontrol a revizí, je hlavně ochrana zdraví. Neudržovaný komín, který 
je ucpaný, totiž může zapříčinit až otravu oxidem uhelnatým.

To, že se jedná o požár komína, poznáte tak, že se ozývá nezvyklé praskání a hučení, z ko-
mína vychází hustý kouř, v budově je nezvyklý zápach, z průduchu komína na střeše lítají 
žhavé částice a plameny šlehají v množství větším než obvykle.

Co dělat, když začne v komíně hořet? Urychleně odstraňte veškerý hořlavý materiál z blíz-
kosti komínového tělesa, uzavřete přívod vzduchu a vymeťte žhavé ze spotřebiče, zavolejte na 
linku 150 nebo 112. Požár v komíně nikdy nehaste vodou, mohlo by dojít k jeho popraskání nebo 
i výbuchu. Voda se při styku s nažhavenou hmotou v komíně (teploty až 1 500° C) mění ihned na 
páru a víří saze a další hořlavé látky, které mohou za určitých okolností vytvořit výbušnou směs. 

Nebojte se volat hasiče. Nejen že požár uhasí, ale zkontrolují celé komínové těleso pro 
případná skrytá ohniska za pomocí termokamery, kterou disponuje i naše jednotka. Tímto 

Mezi zvolenými členy zastupitelstva městyse se objevily nové tváře: Ing. Milan Crhák 
(Sdružení nezávislých kandidátů s podporou ČSSD), PharmDr. Irena Sehnalová (ODS)  
a po odstoupení Martina Koláčka (ODS) paní Eliška Benešová (ODS).

Ze členů předchozího zastupitelstva již nekandidoval Zdeněk Fojt st. Do nového zastu-
pitelstva se znovu nedostaly Mgr. Zuzana Studýnková, Ph.D. a Ing. Marie Vaňková.

Eva Hošková, zapisovatelka OVK
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typem byl požár kotelny v ro-
dinném domě v  obci Krhov, 
ke kterému jsme vyjížděli na 
začátku října. 

Naše jednotka měla letos 
rušný začátek roku, zejména 
díky častým lesním požárům. 
V celkovém přehledu k začátku 
října máme 60 zásahů. Nyní nás 
pro část jednotky čeká prak-
tický výcvik v  Doubravici nad 
Svitavou, kterého se zúčastní 
i jiné okolní jednotky. Dále pro-
běhne výcvik v  dýchací tech-
nice a  různá další cvičení. Tak 
jako každý rok děláme souhrn 
naší činnosti, který umisťuje-
me na náš web. Tam se dozvíte 
podrobnosti o výjezdech, výcvi-
cích a ostatní činnosti. Jsou tam 
také informace o sboru a úspě-
chu našich sportovců. 

Za SDH je potřeba zmínit, 
že sportovní sezóna je již za 
námi a nastala nám zimní pří-
prava. Letošní rok byl úspěšný 
jak pro mladé hasiče, tak i pro 
družstvo našich žen. Mladí 
hasiči se během roku zúčastni-
li hned několika závodů, ať už 
v  uzlovacích závodech, požár-
ním útoku či branném závodu. 
Největších úspěchů však dosáh-
li naši dorostenci, a to Karolína 
Lukášová, která se na jaře do-
stala do krajského kola doros-
tu ve Znojmě a zde vybojovala 
krásné 5. místo z 16 dívek. Další úspěch zaznamenala její mladší sestra Veronika Lukášová, 
která svou poctivou celoroční přípravou a účastí na všech závodech vybojovala celkové 1. mís-
to v kategorii mladších dorostenek v Okresní lize dorostu. Velkým úspěchem dorostu byl také 
poslední branný závod, kde naše družstvo obsadilo 3. místo. 

h l l d k k

Dorost na podzimním kole hry Plamen 3.místoDorost na podzimním kole hry Plamen 3.místo

Dorost na závodech v ŠebetověDorost na závodech v Šebetově
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Družstvo žen se letos po tvrdé celoroč-
ní přípravě a po odběhnutí všech závodů 
v rámci Velké ceny Blanenska umístilo cel-
kově na krásném 5. místě z 21 týmů. Jsme 
rádi, že tradice sportu se v  našem sboru 
stále drží.  

Závěrem je nutné poděkovat  SDH za 
čas věnovaný přípravě všech akcí sboru 
a reprezentaci a celé výjezdové jednotce za 
příkladnou práci, kterou vykonávají rádi 
a pro lidi. Budu rád, když se ze zásahů bu-
dou všichni vracet zdraví domů za svými 
rodinami. 

Za celé SDH a JSDH Vám i Vašim blíz-
kým přeji poklidný zbytek roku, krásné 
a klidné prožití vánočních svátků a mnoho 
zdraví, štěstí, lásky a pohody v nadcháze-
jícím roce.

Aleš Bohanus, velitel jednotky, a Kateři-
na Bohanusová Družstvo žen na VCB- Žernovník 3. místoDružstvo žen na VCB- Žernovník 3. místo

Mladí hasiči na jarním kole hry PlamenMladí hasiči na jarním kole hry Plamen
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  Zprávy z Mateřské školy Lysice
V září jsme v mateřské škole přivítali 25 nových dětí, letos to byly děti výhradně s trva-

lým bydlištěm v Lysicích a jedno dítě z Ukrajiny. Z kapacitních důvodů jsme bohužel museli 
odmítnout 23 dětí z okolních obcí.

Do mateřské školy nastupují většinou děti tříleté, které často poprvé opouští bezpečí 
své nejužší rodiny.  U některých dětí pak trvá adaptace na nové prostředí i několik týdnů 
a vyžaduje úzkou spolupráci mezi paními učitelkami a rodiči.  Rodičům nabízíme individu-
ální adaptační režim, kdy mohou se svým dítětem první dny dopoledne pobývat ve školce 
a postupně prodlužovat pobyt svého dítěte podle toho, jak adaptaci zvládá. Nyní, v měsíci 
listopadu, je vše v pořádku a ve všech třídách panuje pohoda a činorodá aktivita.

Děti se v mateřské škole věnují nejrůznějším hravým, pohybovým i vzdělávacím aktivi-
tám tak, aby každodenní pobyt byl 
pestrý, zábavný a naplňoval potře-
by každého dítěte. Škola je velmi 
dobře vybavená velkým množ-
stvím hraček, didaktickými a  di-
gitálními pomůckami, výtvarným 
materiálem, interaktivní tabulí.

Děti tráví každé dopoledne 
dvě hodiny venku, na zahradě 
nebo v oboře. Ven chodíme téměř 
za každého počasí, děti jsou vyba-
vené pláštěnkami a gumáky, a tak 
pro nás není problém ani drobný 
déšť.

  KNIHOVNA INFORMUJE
Knihovna nabízí prostory v  přízemí budovy amatérským i  profesionálním umělcům, 

kteří by chtěli prezentovat své výtvory k uspořádání výstavy. Zájemci volejte na tel. číslo 
knihovny 516 472 166 nebo pište na e-mail: knihovna@mestys.lysice.cz. Můžete se také přijít 
do knihovny domluvit osobně.

Půjčovní doba v knihovně:
Pondělí 12:30 - 17:00 oddělení pro děti
Úterý: 10:00 – 12:00, 12:30 – 17:00 oddělení pro dospělé čtenáře
Čtvrtek: 12:30 – 17:30 oddělení pro dospělé čtenáře

Srdečně Vás zvu k návštěvě knihovny a těším se na nové čtenáře.
Miroslava Libichová, knihovnice
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Zahrada mateřské školy prošla 
o prázdninách částečnou obnovou. Sta-
ré herní prvky už byly uhnilé, bylo proto 
nutné je nahradit novými. Vybrali jsme 
herní prvky z akátového dřeva, které se 
hodí do zamýšleného konceptu přírodní 
zahrady, na nějž máme zpracovaný pro-
jekt.  Na jaře bychom rádi pokračovali 
renovací pískoviště, které má betonové 
dno a v posledních letech nám v něm po 
deštích stojí voda, která zahnívá.

O prázdninách došlo také k opravě schodiš-
tě u hlavního vchodu mateřské školy, které se 
vlivem vlhkosti a promrzání trhalo. Nové scho-
diště bylo osazeno nerezovým zábradlím, jež je 
nyní v souladu s bezpečnostními požadavky.

Mateřská škola je zapojena do dotačního 
programu Šablony III, z  něhož fi nancujeme 
projektové dny, kterých se účastní nejstarší děti 
naší mateřské školy. V minulém školním roce 
jsme navštívili VIDA centrum v  Brně a  Dům 
přírody v Moravském krasu, v září nás navští-
vila „Malá technická univerzita“ se svým pro-
gramem „Stavitel města“, ve kterém se děti nau-
čily jak naplánovat stavbu domu ze stavebnice, 
jak si vytvořit vlastní plány a  poté podle nich 
pracovat. V listopadu nás čeká druhý program, 
„Stavitel mostů“. Tyto programy rozvíjí technic-
kou pregramotnost dětí.

S  nejstaršími dětmi jsme se v  říjnu podí-
vali do „Otevřené zahrady“ v Brně, kde pro ně 
byl připravený výukový program „Dědek řepu 
zasadil“. Děti se seznámily se sázením rostlin, 
sklizní, získáváním zrní a  jejich následným 
zpracováním.  Vyzkoušely si, jak se seje, sklízí, 
vymlacují klasy a mele zrní na mouku. Společ-
ně si prohlédly všechna zvířátka v zahradě, vy-
tahovaly řepu a každý si upekl malý chléb. Celý 
program vedl děti k  lásce a  zájmu o  přírodu, 
podporoval zvídavost a učil je pozorovat rost-
liny a pečovat o ně. 

h diš



22 Lysický zpravodaj

V mateřské škole se snažíme o co nejužší spolupráci s rodiči. Na konci září jsme v odpo-
ledních hodinách uspořádali podzimní dílničky, ve kterých si děti se svými rodiči vyrobili 
podzimní dekorace z přírodnin. Třídami se ten den rozléhalo nadšené štěbetání dětí, linula 
se vůně kávy a dobrot, které připravily dopoledne děti s paními učitelkami.

Koncem října probíhaly ve všech třídách konzultace rodičů předškoláků s paními uči-
telkami. Tyto neformální rozhovory poskytly oběma stranám řadu cenných informací o dě-
tech, s  rodiči jsme se domlouvali na společných postupech tak, aby děti byly co nejlépe 
připraveny na vstup do základní školy. Od poloviny listopadu budou moci rodiče s dětmi 
pravidelně navštěvovat oblíbený kroužek „Předškolák“, ve kterém si budou hravou formou 
trénovat různé intelektuální dovednosti.

Koncem listopadu rodiče čeká beseda s paní učitelkou Rozprýmovou, která je seznámí 
s požadavky, jež budou na děti kladeny v 1. třídě, a se způsoby, jak děti na nároky školy 
připravit.

Mateřská škola úzce spolupracuje se základní školou. Pravidelně využíváme možnost na-
vštěvovat s předškoláky tělocvičnu, kde paní učitelky připravují dětem intenzivní pohybové 
aktivity, jako je cvičení na nářadí, cvičení s míči, připravují jim překážkové dráhy. Cílem je 
rozvoj tělesné zdatnosti, pohybových dovedností a seznamování se s prostředím školy. S pa-
ními učitelkami z 1. tříd se domlouváme a s dětmi se navzájem navštěvujeme.

V tomto školním roce bohužel nebudeme moci jezdit s dětmi na plavání z důvodu opra-
vy bazénu v Blansku, ale v těchto dnech řešíme možnost jezdit s přihlášenými dětmi lyžovat 
do skiareálu Olešnice na Moravě.

Do konce kalendářního roku zbývají necelé dva měsíce. I na toto období máme připra-
ven pro děti bohatý program. Letos jsme se rozhodli uspořádat pro děti a rodiče na zahradě 
MŠ velkou Svatomartinskou slavnost s mnoha zajímavými úkoly a překvapením.

V prosinci se budeme těšit na příchod Mikuláše a na poetický advent, který se v naší 
mateřské škole vždy nese v duchu tvoření, pečení a vánočních koled. Součástí adventu bude 
i předvánoční dílnička s rodiči.

Veškerá činnost mateřské školy včetně fotografi í je dokumentována na webových strán-
kách školy www.ms-lysice.cz.

Mgr. Monika Sklářová, ředitelka MŠ
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  CO NOVÉHO V ZÁKLADNÍ ŠKOLE? 
Zahájili jsme nový školní rok. Ve škole máme celkem 75 zaměstnanců, z toho 40 učite-

lů, 18 asistentů pedagoga, 3 vychovatelky ve školní družině a 14 nepedagogických pracov-
níků. Do školy dochází 514 žáků, z toho 9 Ukrajinců.  

Pro tento školní rok opět plánujeme spoustu různých aktivit, od tradičních projek-
tových dní, zájezdů do divadel, sportovních dnů, po exkurze, poznávací zájezdy, výlety 
s turistikou a závěrečnou deváťáckou polonézu. 

Po covidových komplikacích ovlivňujících nejen vzdělávání žáků, ale i  mimoškolní 
aktivity, se nám podařilo otevřít 23 kroužků. Zaměření kroužků, které žákům nabízíme, 
zabírá široké spektrum aktivit, např. pohybové, rukodělné, přírodovědné, robotické.

Opět přišel školní rok, který nezačíná zcela klidně a bez neobvyklých okolností. Po-
týkáme se mj. se zvyšováním cen elektrické energie a plynu. Čeká nás topná sezóna, zvý-
šené nároky na osvětlení. Není to radostná úvaha, protože ceny energií opravdu rostou 
zásadním způsobem. Nicméně je to informace, které se dnes a denně věnují snad všechna 
média, všichni jsme s ní obeznámeni. Energetická situace mě dovedla k tomu, že jsem se 
rozhodla na pátek 18. 11. vyhlásit ředitelské volno.  

Doufám, že současná krize neovlivní nijak zásadněji probíhající školní rok a  že jej 
prožijeme v klidu. 

Mgr. Pavla Nesnídalová, ředitelka školy

Konverzace a obecně mluvení v cizím jazyce 

v hodinách anglického jazyka
Mluvení v cizím jazyce je ovlivněno mnoha vnějšími i vnitřními faktory. Někdo nemá 

ostych a  dokáže konverzovat i  s  využitím menších znalostí jazyka;  na druhé straně je 
mnoho lidí, kteří se bojí promluvit anglicky a mají ostych či dokonce strach. Proč? Bojí se 
reakce spolužáků či neúspěchu; myslí si, že jejich znalosti jsou nedostatečné…. Proto je 
velmi důležité vytvořit komfortní prostředí pro konverzaci a výuku obecně. Pro ostýcha-
vější žáky je vhodné zařadit občasnou práci v menších skupinkách či ve dvojicích. 

Vyučující zařazují různorodé komunikační aktivity. Využití vhodných aktivit a vliv vyuču-
jícího v hodinách jsou zajisté velmi důležité; stejně tak je ale důležité zázemí a pozitivní klima 
ve třídě. Dalším faktorem je počet žáků v některých skupinách. Vyučující pečlivě volí aktivity 
tak, aby byly efektivní i pro větší počet žáků v dané skupině. Vyučující monitoruje práci žáků 
v průběhu konverzace a co nejméně zasahuje. Konzultace jsou vhodné až po ukončení aktivity.

Zařazení konverzace v hodinách AJ je v naší škole velmi podporované. Také žáci vítají 
konverzační prvky jako zpestření hodiny a možnost ke vzájemné interakci. Motivací je 
pro ně cestování do zahraničí či možnost komunikovat s cizinci.

Zmínila bych alespoň některé aktivity využívané ke konverzaci: 
- rozhovory: učitele se žákem či více žáky, ve dvojici či ve skupince
- dotazníky: dvojice či skupinky
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- zpracování textu s následným převyprávěním spolužákům či učiteli
- orientace ve městě a pomoc cizinci
- scénky  
- společná konverzace v komunitním kruhu
- jazykově - komunikační hry
- prezentace projektu
- využití učebny Robotel k rozhovorům

Za Vzdělávací tým cizích jazyků Radana Bresserová

Dům přírody Blansko – Moravský kras
V úterý 20. 9. se vydali žáci 5. ročníku na dvojprogram do Domu přírody v krásném 

prostředí Moravského krasu. 
V tento den nás čekal dvojprogram. Lektorka paní Zemánková se věnovala první části, 

kdy jsme během celého dopoledne poznali jednotlivé expozice Domu přírody, vyzkoušeli 
si interaktivní činnosti a seznámili se s historií zpracování železa na Blanensku. Pak jsme 
vyrazili na naučnou stezku – první stanoviště Křenkův pomník – cca 2 km a pokračování 
k propasti Macocha také cca 2 km. Cestou tam paní lektorka rozsázela po lese největší 
zajímavosti z Domu přírody a základní informace – mapy, živočichy, fosilie na obrázcích 
a žáci si jich měli co nejvíce zapamatovat – bylo jich celkem 10. Po cestě na Macochu jsme 
se také seznamovali s biotopem MK, vývrty a dalšími přírodními zajímavostmi. 

Po návratu z naučné stezky a po obědě nás čekala druhá část programu Skrytá krása 
kamenů. Každý žák si svůj kámen řádně obrousil různě hrubým brusivem, vyhladil sklíč-
ky a vyleštil pod dohledem odborných lektorů z oboru kamenictví. Pro mnohé žáky to byl 
opravdu velmi nevšední zážitek a každý si s sebou domů odvezl svůj ručně opracovaný 
kámen s bohatými zážitky a hlavně poznáním, že krása kamenů je spojená s časem, trpě-
livostí a sílou. 

Tento celodenní program byl výborně připravený 
a časově perfektně zorganizovaný tak, aby se ho mohly 
účastnit obě třídy v jednom dni. I přes pozdější návrat 
kolem 16. hodiny to byl pro všechny – žáky i učitele – 
velmi neobyčejný den plný poznání Moravského krasu 
a kamenictví. 

Velké poděkování patří týmu lektorů Domu příro-
dy, který se o naše páté třídy vzorně postaral s vysokou 
úrovní odbornosti a připravenosti lektorů. 

Z. Koláčková a L. Rejtharová, tř. učitelky 5. ročníku

Exkurze v keramické dílně
V  letošním školním roce bych ráda se speciální 

třídou v  rámci poznávání řemesel a  povolání navští-
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vila některá z možných pracovišť v Lysicích nebo 
blízkém okolí. V říjnu jsme proto zavítali do kera-
mické dílny v Kunštátě.  Dostalo se nám zde vřelé-
ho přijetí a velmi záživného výkladu o keramické 
práci. Děti se zájmem poslouchaly, jak se postupu-
je při výrobě keramiky, a pak si samy vyzkoušely 
modelování a práci na hrnčířském kruhu. Byl to 
pro ně obrovský zážitek.

Tímto bych chtěla poděkovat paní Palme, kte-
rá nám návštěvu dílny umožnila.

Jana Uríková, tř. učitelka speciální třídy

Rodilý mluvčí v hodinách NJ
Ačkoli jsme obklopeni zeměmi, ve kterých je 

úředním jazykem němčina, mají naši žáci jen vel-
mi málo příležitostí setkat se s rodilým mluvčím. 
V letošním školním roce začal do hodin němčiny 
docházet Mgr. Tomáš Šíma, rodilý mluvčí z Rakouska. Někteří žáci s ním již výuku ab-
solvovali. Na jiné toto zpestření hodin německého jazyka teprve čeká. Jeho přítomnost 
v hodinách je využívána k rozvoji komunikačních dovedností žáků, jejich slovní zásoby 
a výslovnosti. Mgr. Šíma se zaměřuje na konverzaci, během níž žáci procvičují prakticky 
znalosti získané při výuce. Připravuje si pro žáky rozhovory, pracovní listy, obrázky k té-
matům a snaží se všechny zapojit do komunikace. Žákům se hodiny líbí. Práce Mgr. Šímy 
bude zajisté pro naše žáky přínosem.

Za vyučující německého jazyka Lea Máslová

Zeleninová výzva 
V týdnu 14. – 21. října 2022 se všechny třídy 1. stupně naší školy zapojily do „Zeleni-

nové výzvy“.
 Nelze nezdůraznit, že tuto aktivitu pro svoje spolužáky vymysleli naši nejmladší ško-

láci – žáci ze třídy 1.A, kteří se svou paní učitelkou uspořádali výstavku zeleniny. V této 
souvislosti patří velké poděkování také rodičům, kteří tuto iniciativu aktivně podpořili 
a různé druhy zeleniny ochotně poskytli.

Spolu s výstavkou prvňáci zveřejnili výzvu pro druháky, aby jednotlivé vystavené kusy 
seřadili podle abecedy. I druháci se tohoto úkolu úspěšně zhostili a vyzvali třeťáky k roztří-
dění zeleniny podle druhů. Na čtvrťáky pak čekal už náročnější úkol v podobě sepsání re-
ceptu na přípravu pokrmu z vystavených ingrediencí. A protože náročnost úkolů gradovala, 
páťáci měli za úkol využít názvy jednotlivých vystavených druhů zeleniny a složit o nich 
básničku. Svůj úkol také úspěšně splnili a zároveň vymysleli křížovky a k  jejich vyluštění 
vyzvali prvňáčky. Splněním tohoto úkolu se tak celé kolo „Zeleninové výzvy“ uzavřelo.
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 Tato aktivita se prolínala téměř 
všemi vzdělávacími oblastmi, růz-
ným způsobem se do ní zapojilo 
všech cca 200 žáků 1. stupně školy. 
Děti spolupracovaly nejen se svými 
vrstevníky, ale vyzkoušely si i  sou-
činnost se žáky z jiných tříd a každý 
se dozvěděl něco nového nebo si při-
pomněl, co už o zelenině věděl. 

Akce byla velmi zdařilá a  ještě 
jednou děkujeme třídě 1.A za výbor-
ný nápad na zpestření výuky.

Za kolektiv učitelek 1. stupně 
Andrea Musilová

Jablíčkové projektové dny na 1. stupni
V pátek 23. září začal podzim a k podzimu neodmyslitelně patří sklizeň úrody. I my 

jsme si toto hospodářsky významné období roku připomněli a celý první podzimní týden 
se na 1. stupni naší školy nesl ve znamení jablíček. 

Každá třída si v tomto týdnu užila svůj projektový den „Jablíčkohraní“, během kterého 
děti plnily úkoly, jež pro ně jednotlivé paní učitelky připravily. Nejmladší žáčci si o jablíč-
kách povídali, ti trochu starší zjišťovali, co vše musí proběhnout, než jablíčko vyroste. Jiní 
zjišťovali, jak jsou jablíčka prospěšná pro náš organismus a další třeba zpracovávali projekt 
o  různých odrůdách jablek nebo vymýšleli, jak se dají jablka využít jako součást zdra-
vé svačinky. Děti se také zamýšlely nad různými 
způsoby využití jablíček v gastronomii, a dokon-
ce v jedné třídě uspořádaly i ochutnávku jableč-
ných dobrot, které dětem do školy připravily ma-
minky, jimž zároveň děkujeme za jejich ochotu 
připravit pochoutky. Hlavně mladší žáci se také 
zaposlouchali do pohádek a příběhů o jablíčkách, 
které jim vyprávěly jejich paní učitelky. Starší 
školáci pohádky a  příběhy o  jablíčkách četli už 
sami.

Jablíčka tedy byla v hlavní roli i při výuce jed-
notlivých předmětů – třeba v českém jazyce žáci 
určovali jednotlivé hlásky ve slovech souvisejí-
cích s jablíčky. Jiní žáci se učili pracovat s odbor-
ným textem, další využili toto téma ve slohu a ja-
blko popisovali. Také v matematice školáci jablka 
počítali, porovnávali, kde je více či méně jablíček, 

j j y j
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třídili jablka podle stanovených kritérií, řešili různé logické úlohy, při půlení a čtvrcení 
jablek si děti prakticky vyvodily zlomky. Jablíčka našla dokonce využití i při opakování 
jednotek hmotnosti a posloužila jako model pro výuku geometrie. V hudební výchově se 
školou nesly písničky Pod naším okýnkem, Koulelo se, koulelo, Měla babka čtyři jabka… 
A ve výtvarné a pracovní výchově některé třídy uvařily jablečný kompot, jiné upekly vý-
borný jablečný závin, v jiných třídách se „zavařovaly“ otisky jablíček, další děti skládaly 
papírová jablka, tvořily koláž, malovaly jablíčka formou vitráže nebo vyráběly podzim-
ní věnce s motivem jablek. A po vyučování si děti ve školní družině poslechly pohádku 
o hvězdičce schované v  jablíčku (kterou po rozkrojení jablka opravdu našly), zazpívaly 
jablíčkové písničky, v rámci odpolední svačinky ochutnávaly různé odrůdy jablek a kres-
lily a tvořily z barevných i krepových papírů.

Věříme, že si všichni žáci letošní „Jablíčkohraní“ užili a momentky a výtvory z tohoto 
projektu si můžete prohlédnout ve fotogalerii na webových stránkách školy.

Kolektiv učitelek 1. stupně a školní družiny ZŠ

Testování tělesné zdatnosti žáků 3. ročníku
V letošním školním roce Česká školní inspekce provádí v základních a středních ško-

lách plošné testování tělesné zdatnosti žáků 3. a 7. ročníků ZŠ a 2. ročníků středních škol. 
Testování zdatnosti, které se v českém prostředí realizuje zhruba po třiceti letech, je pro-
váděno prostřednictvím sady čtyř motorických testů.  

Do tohoto testování se v měsíci říjnu zapojili i třeťáci naší školy, kteří se podle přesně sta-
novených pokynů postupně snažili dosáhnut co nejlepších výkonů ve skoku dalekém z mís-
ta, běhu 4krát 10 metrů, v počtu sedů a lehů za 1 minutu a vytrvalostním člunkovém běhu. 

Po celou dobu testování se děti snažily co nejlépe reprezentovat naši školu a v někte-
rých případech žáci podali opravdu výborné výkony. Věříme tedy, že výkony našich třeťáků 
ve srovnání s ostatními nezapadnou a budou motivací ke zlepšování tělesné zdatnosti nás 
všech.

Za žáky a učitelky 3. tříd Andrea Musilová

Halloween s patrony 1.A
Na naší škole je už několikaletou tradicí, že nad prvňáčky drží patronát ti nejstarší, 

tedy žáci devátých ročníků. O žáky 1.A se v  letošním roce starají žáci 9.B. Většinou se 
setkávají o přestávkách nebo v třídnických hodinách, tentokráte si však deváťáci pro malé 
kamarády sami připravili zajímavý halloweenský program. 

Nejdříve se odpoledne společně sešli na školním hřišti, kde spolu hráli různé dětské 
hry. O  legraci rozhodně nebyla nouze. Představte si třeba, jak při známé hře „Rybičky, 
rybičky, rybáři jedou“ prvňáčci chytali do pomyslných sítí deváťáky! Zahráli si spolu i jiné 
hry a pak přešli do školy, kde deváťáci měli pro prvňáky připravené občerstvení.

Na závěr přišla stezka odvahy. Měla jsem trochu obavy, aby to deváťáci se strašením 
nepřehnali, ale zvládli to dokonale. Prvňáčci procházeli potemnělou chodbou ve dvojicích 
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nebo i ve trojicích, za dveřmi některých tříd už byli deváťáci a malí odvážlivci plnili různé 
úkoly. Stezkou prošly všechny děti, dokonce byli i  takoví hrdinové, kteří ji zvládli zcela 
samostatně. Po splnění všech úkolů šli žáci z 1.A hledat ukrytý poklad.

Zábavného odpoledne se zúčastnili kromě nemocných všichni prvňáci, účast deváťá-
ků byla také skoro stoprocentní. Bylo skvělé pozorovat, jak se patroni o své svěřence stara-
li. Prvňáčci byli touto akcí nadšeni. Věřím, že i pro deváťáky to byla příjemná zkušenost. 
Určitě se těšíme na další zábavná setkávání.

Olga Tejkalová, tř. učitelka 1.A

Literárně-historická exkurze Praha – Lidice – Terezín
Ve dnech 20. – 21. 10. 2022 proběhla již dlouhá léta organizovaná dvoudenní literárně-

-historické exkurze 9. ročníku do Lidic, Terezína a Prahy. Exkurze patří k nejoblíbenějším 
akcím naší školy, a stejně jako v předchozích letech nebyl tedy problém naplnit autobus. 

Program exkurze začal ve čtvrtek v 6:00 ráno, kdy se 45 žáků se třemi pedagožkami 
usadilo do autobusu pana Jiřího Mynáře a vyrazilo ku Praze. Naše cesta probíhala napros-
to bezproblémově, dokonce jsme stihli i krátkou občerstvovací přestávku.

První den exkurze je zaměřen na období 2. světové války, proto jsou počáteční zastáv-
kou Lidice. Lidické muzeum je velice aktivní, pořádá vzdělávací akce pro pedagogy i pro 
žáky a zájem je značný, naštěstí jsme se do časového harmonogramu vměstnali a absolvo-
vali jsme jak prohlídku expozice muzea, tak prohlídku pietního místa s průvodcem, cílem 
obou částí je dopodrobna seznámit posluchače s tím, co bylo důvodem tragických událos-

g j ,
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tí a proč musely být Lidice vypáleny. V Lidické galerii probíhal právě jeden ze seminářů, 
museli jsme tedy vynechat dokumentární fi lm Stanislava Motla Noc delší než den, který si 
tady necháváme promítnout.

Na cestu do Terezína jsme tak měli dost času. Zde míváme objednánu prohlídku Malé 
pevnosti. Tyto prostory sloužily během první i druhé světové války jako vězení. V pů-
vodním místním kině 
jsme si nechali pustit fi l-
mový dokument o historii 
Terezína, jehož součástí 
je i  torzo nacistické pro-
pagandy, kterou nacisté 
natočili pro Červený kříž, 
aby dokázali, jak „hezky“ 
se starají o  své židovské 
spoluobčany. Téma oku-
pace a  židovského holo-
caustu jsme pro tento den 
zakončili návštěvou Mu-
zea terezínského ghetta, 
původně Magdeburských 
kasáren, kde je instalo-
vána výstava hudebních, 
výtvarných i  literárních 
děl Židů shromažďova-
ných v  Terezíně. Velmi 
působivá je ukázka zaří-
zeného pokoje z  tehdejší 
doby nebo ukázka z opery 
Brundibár, kterou složil 
Hans Krása a svou premi-
éru měla právě v ghettu. 

První den končil pře-
jezdem do Prahy. Ubyto-
váni jsme byli již po ně-
kolikáté na koleji Volha VŠCHT Praha v části Praha – Kunratice, kde jsou 2 – 3 lůžkové 
buňky se samostatnou toaletou a koupelnou, jejichž cena je i po zdražení velice příznivá. 
Nedaleko od koleje je stanice metra Chodov, odkud jsme jako obvykle krátce po ubytová-
ní vyrazili na prohlídku večerní Prahy s nezbytným rozchodem na Václavském náměstí, 
aby si žáci mohli nakoupit občerstvení. Stejným způsobem jsme se vrátili zpět a vyhlásili 
večerku. Vzhledem k tomu, že zde platí poměrně přísná pravidla týkající se nočního klidu, 
bylo třeba je respektovat.
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Druhý den exkurze zahajujeme také poměrně časně. Využili jsme možnosti bufetové 
snídaně v místní menze, což pomohlo nastartovat fyzické i psychické síly po náročné noci. 
Odjížděli jsme asi v 8:00.  Autobus nás převezl na vltavské nábřeží, odkud je to kousek 
do Židovského Města. Tady jsme měli domluvenu prohlídku s průvodkyní. Téměř dvou-
hodinová prohlídka je poměrně náročná, neboť zahrnuje návštěvu synagog a židovského 
hřbitova. Žáci se tedy musí přesouvat z místa na místo a vnímat množství fakt a dat. Pro-
gram jim má poskytnout co nejvíce informací o židovském náboženství, historii a kultuře, 
samozřejmě se zde objeví i zmínky o holocaustu, a tak se navazuje na první den exkurze. 
Paní průvodkyně byla však tak úžasná a její výklad byl tak poutavý, že většina žáků ji vy-
držela se zájmem poslouchat po celou dobu.

Od Španělské synagogy jsme vyrazili na Staroměstské náměstí a zde následovala  obě-
dová přestávka. Staroměstské náměstí zřejmě přineslo některým žákům nečekaný zážitek, 
setkali se zde s policistou, který účinkuje v reality seriálu Policie v akci, a získali tak cenné 
společné fotografi e. Času na prohlídku všech důležitých a známých pamětihodností jsme 
měli velice málo, takže jsme se svižným tempem přesouvali přes Karlův most, Malostranské 
náměstí a Nerudovu ulici k Pražskému hradu. Před vstupem do areálu Hradu jsme museli 
projít přes detektor, což je bezpečnostní opatření, a pro některé, jak se zdálo, to byl další silný 
zážitek. Ještě předtím však mnozí hoši museli svěřit do péče paní učitelce Sedlákové své nože 
a ta pak zůstala pod dohledem hradní stráže před první bránou. Stihli jsme ještě výměnu 
stráží a spěchali stejnou cestou k vltavskému nábřeží a k budově Národního divadla.

Na 15:00 jsme měli rezervovánu prohlídku Národního divadla. Rozdělili jsme se do 
dvou menších skupin, kterých se ujali průvodci, a povídali nám o historii stavby divadla. 
Během hodiny s námi prošli všechny důležité části budovy včetně horní terasy, z níž je 
při dobré viditelnosti pěkný pohled na Prahu. Škoda, že zrovna v tu chvíli začalo pršet, 
nemohli jsme tak obdivovat panorama Prahy moc dlouho. Prohlídka této krásné budovy 
zřejmě na naše žáky udělala veliký dojem, řada z nich to uváděla jako úplně nejsilnější 
zážitek, který jim nepokazilo ani to, že jeden z průvodců před časem ztratil svoji zubní 
protézu a omlouval se zhoršenou výslovnost. 

Zpáteční cesta autobusem opět probíhala bez obtíží, a tak jsme dorazili do Lysic do-
konce dříve, než jsme plánovali. Počasí nám ve čtvrtek velice přálo, páteční program byl 
lehkým deštěm narušen jen chvilkami odpoledne. Na chování žáků si vůbec nemůžeme 
stěžovat. Měli dobrou náladu, většinou bez reptání naslouchali výkladům, dávali najevo 
zájem o problematiku i nadšení z některých zážitků, respektovali pokyny učitelů a během 
cest autobusem se chovali dobře. Je samozřejmé, že museli být po všech těch zážitcích vel-
mi unavení a možná i pod náporem smutných a tragických informací zdeptaní. Naštěstí 
pak o následujícím víkendu mohli všichni zrelaxovat a vše „strávit“.

Program exkurze doplňuje zejména učivo dějepisu, literatury a výchovy k občanství 
9. ročníku, případně ročníků předcházejících, ale dotýká se i dalších školních předmětů. 
U všech vyjmenovaných programů spojených s výkladem žáci vypracovávali pracovní lis-
ty, které byly následně zařazeny do výuky a vyhodnoceny.

Jsme si vědomi, že reálné zážitky žákům nic nenahradí, proto bychom rádi v tradici ex-
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kurze i nadále pokračovali. Věříme, že stejně jako v letošním roce i v těch následujících si 
žáci uvědomí, že takovéto akce nejsou běžné na jiných základních, a dokonce ani středních 
školách, a že i rodiče, přestože se jedná o docela velký fi nanční výdaj, tuto akci podpoří.

S. Kyánková, K. Gábrová, organizátorky exkurze

Odkaz lysického malíře 

a učitele Julia Gebriana
V pátek 4. listopadu 2022 proběhla 

vernisáž výstavy věnované Juliu Geb-
rianovi. V krátkém úvodním programu 
vystoupil pěvecký sbor a kromě ředitel-
ky školy, Mgr. Pavly Nesnídalové, přiví-
tal návštěvníky i starosta Lysic, Mgr. Pa-
vel Dvořáček. Mezi hosty byla také paní 
Magda Hlavičková, dcera pana Gebri-
ana, z jejíž sbírky byla většina vystavo-
vaných obrazů zapůjčena a která se na 
výstavě významně osobně podílela.

Zcela původně měla být výstava 
realizována u  příležitosti 70. výro-
čí otevření Základní školy v  Lysicích, 
což znemožnila nařízená bezpečnostní 
opatření proti šíření viru covid-19.  Se 
zpožděním tak v roce 2022 druhé patro 
školy symbolicky doplnilo 22 obrazů 
mnohým jistě dobře známého učitele, 
který velmi dlouhou dobu učil v lysické 
škole výtvarnou výchovu a ovlivnil řadu 
svých žáků natolik, že se v nějaké podo-
bě výtvarnému umění dále věnovali či 
stále věnují. 

Pan učitel Gebrian vedle své uči-
telské praxe většinu volného času vě-
noval malování zátiší a  krajin. Vznikl 
tak nespočet děl, většinou olejomaleb 
na plátně, která zdobí stěny domácnos-
tí lysických, vzdálenějších, a  dokonce 
i zahraničních. 

Výstava byla nazvána Odkaz lysic-
kého malíře a  učitele Julia Gebriana, 
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neboť současní žáci 2. stupně školy se pokusili nakreslit vlastní verzi motivů zachycených 
na obrazech pana Gebriana. Malovali pouze podle kopií nebo fotografi í, ale je nutno říci, 
že některé výtvory byly velice zdařilé a originální. Třeba se mezi našimi žáky skrývá dal-
ší nadějný výtvarník. Snad jsme tímto projektem propojujícím dobu Julia Gebriana se 
současností potěšili nejen paní Hlavičkovou, ale i další návštěvníky. Věříme, že radost by 
měl i sám pan Gebrian, hlavně proto, že se opět ocitl ve škole a v blízkosti své třídy, tedy 
kreslírny.

U příležitosti vernisáže měli návštěvníci možnost si pak prohlédnout další prostory 
školy, spolu s průvodci, panem zástupcem Kratochvilem a paní učitelkou Máslovou, mohli 
tak posoudit, co se od doby, kdy školu pravidelně navštěvovali, změnilo. Na vernisáž bylo 
připraveno malé občerstvení, na němž se podíleli zaměstnanci a žáci školy. 

Výstava byla otevřena pro veřejnost i  během víkendových dní. Byli jsme mile pře-
kvapeni velkým zájmem, po celou dobu totiž přicházelo množství návštěvníků z Lysic, 
z blízkého i vzdálenějšího okolí. Vyslechli jsme tak řadu, často vtipných vzpomínek vzta-
hujících se k panu učiteli, ale i k základní škole. V Pamětní knize se nám objevilo mnoho 
krásných vět. Na žádost paní Hlavičkové bude pan Fiala dělat z výstavy DVD a na webo-
vých stránkách školy jsou fotografi e od paní učitelky Kratochvílové.

Děkujeme všem, kdo na výstavu zavítali, ale také kolegům za spolupráci při její reali-
zaci. Doufáme, že jsme do doby plné strachu a negativních zpráv vnesli trochu nostalgie, 
krásy a normálnosti.

Za Vzdělávací tým společenských věd Simona Kyánková

A ještě jednou…Výstava obrazů J. Gebriana z pohledu žáků
Ve čtvrtek 3. listopadu se chodba ve 2. patře proměnila v galerii. Na stěnách viselo 

mnoho obrazů. Přečetla jsem si, že jsou od Julia Gebriana. V pátek 4. listopadu mě vzala 
mamka do školy na vernisáž. Do té doby jsem nevěděla, co to ta vernisáž vůbec je.

O půl čtvrté jsem seděla ve druhém patře v prostoru u schodiště. Byla tam spousta 
cizích lidí. Všichni netrpělivě čekali na zahájení. Na stolech stály talíře s občerstvením, 
které připravovali žáci, paní kuchařky a někteří učitelé. Ochutnala jsem tvarohové rohlíč-
ky. Moc mně chutnaly. Nejprve zazpívali žáci ze sborového zpěvu. Pak paní učitelka Kyán-
ková povykládala o životě a díle malíře. Dozvěděla jsem se, že učil na této škole výtvarku. 
Babička mně říkala, že ji také učil. Zjistila jsem, že veliký obraz od pana Gebriana zdobí 
hudebnu. Po proslovu pana starosty si všichni šli obrazy prohlédnout. Nejvíc se mně líbil 
obraz aleje.

Mnoho lidí překvapilo, jak krásné obrázky namalovali žáci podle malířových obrazů. 
Vernisáž se mně líbila a příště bych jako redaktorka šla na další.

Ve výtvarné výchově si obrazy prohlédli všichni žáci z mé třídy. Já s Ivem jsme vyhlásili 
anketu o nekrásnější obraz. 14 spolužákům se líbil obraz aleje, dvěma žákům a paní učitel-
ce obraz vázy s modrou kyticí. Dva žáci si vybrali zátiší s bažantem. Jeden žák obdivoval 
obraz se zimní krajinou a jeden s letní alejí. Určitě se všem výstava líbila.

Klára Vrbková a Ivo Konstanz, žáci 4. A
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  PŘÍCHOD KRÁLE

  ENERGIE: 
TÉMA ČÍSLO JEDNA ROKU 2022.

Když byla Alžběta v šestém měsíci, byl anděl Gabriel poslán od Boha do Galilejského 
města, které se jmenuje Nazaret, k panně zasnoubené muži jménem Josef, z rodu Davidova; 
jméno té panny bylo Maria. Přistoupil k ní a řekl: „Buď zdráva, milostí zahrnutá, Pán s te-
bou.“ Ona se nad těmi slovy velmi zarazila a uvažovala, co ten pozdrav znamená. Anděl jí 
řekl: „Neboj se, Maria, vždyť jsi nalezla milost u Boha. Hle, počneš a porodíš syna a dáš mu 
jméno Ježíš. Ten bude veliký a bude nazván synem Nejvyššího a Pán Bůh mu dá trůn jeho 
otce Davida. Na věky bude kralovat na rodem Jákobovým a jeho království nebude konce.“ 
Maria řekla andělovi: „Jak se to může stát, vždyť nežiji s mužem?“ Anděl jí odpověděl: „Se-
stoupí na tebe Duch svatý a moc Nejvyššího tě zastíní; proto i tvé dítě bude svaté a bude na-
zváno Syn Boží. Hle, i tvá příbuzná Alžběta počala ve svém stáří syna a již je v šestém měsíci, 
ač se o ní říkalo, že je neplodná. Neboť u Boha není nic nemožného´.“ Maria řekla: „Hle, 
jsem služebnice Páně; staň se mi podle tvého slova.“ Anděl pak od ní odešel.

Milí přátelé, tímto krásným příběhem nám Bible přibližuje událost, kdy se prostá izrael-
ská dívka Maria dovídá, že si ji Bůh vybral, aby se stala matkou jeho Syna. Prožíváme advent-
ní dobu a připravujeme se na oslavu Vánoc, slavnosti narození Božího Syna. Slovo „advent“ 
pochází z latiny a znamená „příchod“. Ježíš, Boží Syn, Král nebe a země, se stal člověkem 
a přišel nám říci, jak nás má Bůh rád. Ježíš svým životem říká každému z nás: „Mám tě rád, 
záleží mi na tobě, znám tě jménem, přišel jsem tě zachránit ze zla a smrti.“ Této radostné 
zprávě říkáme evangelium. A tuto radostnou událost budeme opět slavit při vánočních bo-
hoslužbách, na které vás všechny srdečně zvu. Aktuální program bohoslužeb naleznete na 
webových stránkách lysické farnosti. Těším se na setkání s vámi. 

Váš farář P. Michal Cvingráf

Jaromír Maňoušek působí v oblasti energetického poradenství 
od roku 2009. Je jednatelem společnosti Šetři za tři s. r. o., kte-
rá zajišťuje služby, jako je výběr dodavatele elektřiny a zemního 
plynu domácnostem, fi rmám, ale i  řadě obcí a měst, a  to nejen 
v okrese Blansko, ale v rámci celé České republiky. Zeptali jsme se 
ho na jeho názor na situaci se zvyšováním cen energií. 

TANEČNÍ NA OBOŘE 2023 
v kategoriích Začátečníci a Pokročilí.

Zahájení 15. ledna 2023. Začátečníci v 17:00 / pokročilí v 19:00  
Celkem 6 večerů. Cena 1800,- Kč za pár.

Přihlášky na: haviri.obora@seznam.cz, tel: 731 548 254.
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Pane Maňoušku, co říkáte na události posledního roku na trhu s energiemi?
Musím říct, že události posledního roku byly nejen pro běžného spotřebitele zcela ne-

předvídatelné. Od krachu společnosti Bohemia Energy, přes situaci na Ukrajině až po re-
kordní vysoké ceny na burze z konce srpna letošního roku.

V měsíci říjnu minulého roku, kdy odběratelé Bohemia Energy spadli do režimu DPI 
(dodavatel poslední instance), jsme předpokládali, že to je to nejhorší, co se mohlo stát. 
Na tuhle situaci nebyl připraven trh ani státem určení dodavatelé. Najednou tu byl více než 
milion odběrných míst, která potřebovala zajistit řádnou dodávku energií. Situace byla o to 
horší, že na energetických burzách byla cena elektřiny i zemního plynu vysoká a téměř žád-
ný dodavatel neměl o  tyto odběratele zájem. A  o  to horší bylo, že tohle vše se odehrálo 
v době topné sezóny, kdy výrazně spotřeba elektřiny, a především zemního plynu stoupá. 
Desetitisíce klientů tak zůstaly v DPI do konce února a tisíce klientů až do konce šestiměsíč-
ního období, které bylo ultimátem pro nalezení řádného dodavatele namísto DPI. Jak bylo 
predikováno odborníky, ceny na burze začaly v první polovině února klesat. Řada menších 
dodavatelů se tak dostala do situace, kdy – než aby skončili jejich klienti v DPI – prodala 
celé či část svého portfolia klientů jiným dodavatelům energií, kteří byli v takové pozici, že 
mohli přijmout stovky až tisíce nových klientů naráz a „zafi xovat“ jim tak výhodnější ceny 
než v režimu DPI.

To se ale u řady dodavatelů potýkalo s následnými problémy i přesto, že energie měli 
u velkododavatele nakoupené. Například společnost Manta Commodities, která nakupovala 
na zahraničních trzích elektřinu i zemní plyn pro více jak patnáct dodavatelů energií, přesta-
la plnit závazky k dodavatelům energií. Dodavatelé, kteří měli nakoupené kontrakty u spo-
lečnosti Manta Commodities, se tak dostali do situace, kdy ze dne na den přišli o možnost 
dodat nakoupené energie svým klientům a museli začít nakupovat za aktuální ceny na trhu. 

Další růst cen nás čekal po zahájení „speciální operace na Ukrajině“. Ceny postupně 
rostly až do období konce srpna 2022, kdy dosáhly skutečného vrcholu s cenou na 25 tisíc 
Kč za MWh elektřiny a přes 7 tisíc Kč za MWh zemního plynu.

Jsou spotřebitelé energií dostatečně informování o situaci a poučeni, jak ji mohou co 
nejlépe zvládnout?

Růst cen probíhá opravdu už velmi dlouho na to, aby vláda dala hlavy dohromady, spo-
jila se s odborníky z energetiky a přišla tak s co nejlepším řešením. Mezitím nás od jara 
letošního roku přes média zásobí zprávami o tom, jak nenechá domácnosti a fi rmy padnout 
a celou situaci řeší. Opak je pravdou. Musím podotknout, že situace, v které se nyní nachá-
zíme, je pro všechny nová a jednoduché řešení ani neexistuje. Místo toho jsme se dočkali 
v médiích rad, jak nemáme uzavírat smlouvy na dobu určitou, pak zase přišly ceny dle SPO-
TU (aktuální denní trhy na burze), kde řada klientů skončila po tom, co jim jejich dodavatel 
zrušil fi xní cenu. Musím říct, že porušení fi xní cen se netýkala pouze menších dodavatelů. 
Zažil jsem situaci, kdy jsem byl na jednání v restauraci, která měla mít fi xaci u dodavatele 
E.ON do září 2023, a druhý den mi paní provozní zaslala e-mail, kde se společnost E.ON 
omlouvá a oznamuje, že zvyšuje cenu již od září 2022. 
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Jestli dodavatelé měli právo změnit cenu z fi xní na cenu dle burzy na SPOT, je věc druhá. 
Jde o to, že někteří dodavatelé zaslali svým klientům jen nový ceník pár dní před platností 
účtování ceny podle spotových cen, místo toho, aby postupovali dle energetického zákona 
a informovali o tom klienta 30 dní dopředu, jak ukládá zákon, a klient tak měl možnost nej-
později 10 dní před změnou ceny podat ukončení a vybrat si jiného dodavatele energií. Také 
jednomu z našich dodavatelů elektřiny a zemního plynu se stalo, že byl nucen upravit ceny 
pro nedodržení závazku ze strany Manta Commodities a informoval tedy klienty o změně 
cen dle burzy na spotové ceny. Na porušení fi xních cen a přechod na spotové ceny se dívá 
nestranně nyní i  Energetický regulační úřad, který vydává pouze doporučení zvážit, zda 
dodavatel nechce situaci přehodnotit. To samozřejmě pouze těm dodavatelům, kteří klienta 
informovali dle energetického zákona.

Jakou smlouvu uzavřít s dodavatelem energií? 
Jak jsem zmiňoval výše, doporučení se často mění i u odborníků a laik odběratel se těžko 

rozhoduje, zda je pro něj lepší fi xovat cenu u „větších“ dodavatelů, využít nižších cen „men-
ších“ dodavatelů energií nebo také využít nabídky ceny elektřiny i zemního plynu dle ceny 
na burze, spotových. Na tohle se nedá stoprocentně najít nejlepší řešení. Existuje několik 
možností, jak situaci řešit.

Vysvětlím na svém vlastním případu: 
Od podzimu 2021 jsem měl fi xní cenu u dodavatele První česká energie, a. s. Tento do-

davatel mi držel cenu až do konce dubna letošního roku, kdy už nebyl schopen tuto cenu 
dodržet, protože společnost Manta Commodities, u které měl můj dodavatel energie na další 
období nakoupené a zaplacené, přestala energie dodávat. Přešel jsem tedy k  jinému, kde 
jsem byl už nucen fi xovat daleko vyšší ceny, které vycházely z aktuálně platných ceníků na 
trhu s energiemi. Tím dodavatelem je společnost eYello CZ,k.s. patřící do skupiny Pražská 
energetika. Mám fi xní cenu kolem 6000 Kč/MWh bez DPH a mohu být spokojený?! Ovšem 
je tu i jiný pohled: Sice jsem nebyl na cenách dle spotu v době, kdy dosahovaly rekordních 
cen, ale mám fi xaci na dva roky, která se mi nezmění ani v době, kdy ceny na spotu jsou nyní 
méně jak 4000 Kč/MWh. A to v době, kdy začíná topná sezóna! Navíc od 1. 1. 2023 bude 
slibované zastropování cen, takže kdybych si nechal spotovou cenu, na kterou mi původní 
dodavatel změnil smlouvu, tak mám maximální cenu určenou cenovým stropem a kdyby 
byla na burze nižší, tak by se mi tato spotová cena okamžitě projevila do ceníku a byla by 
ještě nižší než strop určený vládou. To je například aktuální situace na spotových cenách.

Tímto bych chtěl ukázat, jak rychle se může v této době situace měnit a ovlivnit tak roz-
hodnutí, které jste udělali třeba nedávno.

Jaké pomoci jsme se tedy dočkali od státu?
Tak v první řadě tu máme pomoc v režimu Úsporného tarifu. O jeho podobě vedla vláda 

jednání od jara letošního roku. Když shrnu všechny možné varianty, které se v průběhu něko-
lika měsíců objevovaly na veřejnosti, tak podoba měla být taková, že v letošním roce bude cca 
2000 až 5000 korun příspěvek a plnou výši domácnosti dostanou v roce 2023, kdy dosáhne 
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příspěvek maximální výše až 16 tisíc Kč, a to jak pro elektřinu, tak i zemní plyn. Tohle vše 
jsme dostali přislíbeno ještě začátkem podzimu. Dnes je výsledek takový, že platí jen pro odběr 
elektřiny, a to pouze pro letošní rok ve výši 2.000,- až 3.500,- Kč podle distribuční sazby na od-
běrném místě. Další část úsporného tarifu je „odpuštění“ poplatků na podporu obnovitelných 
zdrojů (POZE) energií ve výši 0,6 Kč za každou kWh. Na rok 2023 se Úsporný tarif ruší!!  

Další pomocí bude všemi očekávané zastropování cen elektřiny a zemního plynu, a to 
jak pro domácnosti, fi rmy, tak i veřejný sektor. Pro domácnosti a fi rmy na nízkém napětí 
a maloodběru zemního plynu jsou pravidla jednoduchá.

Cena za elektřinu je 6050 Kč/MWh s DPH a zemní plyn 3050 Kč/MWh s DPH. Tyto 
ceny by měly značně zmírnit ceny u  těch klientů, kde jejich dodavatel neměl dostatečně 
nakoupeno nebo o  své kontrakty přišel, jak jsem uvedl výše. Těch odběratelů, kteří jsou 
dlouhodobě u svých dodavatelů, se prozatím státem určený strop dotknout skutečně nemusí 
a mohou mít nyní ceny nižší. To vše platí pouze do doby, než jim skončí fi xace nebo jejich 
dodavatel vydá nové ceny na další období, kde již bude nucen promítnout aktuální ceny za 
dlouhodobé kontrakty, které jejich dodavatel nakupuje na zahraničních trzích a jejichž ceny 
jsou stále značně vyšší než současné ceny na spotovém trhu.

Je zastropování cen tím správným řešením? Kdo to zaplatí?
Určitě bych toto jednání vlády nenazýval řešením, ale spíše dočasným opatřením. Jako 

řešení můžeme brát to, že vláda zajistí například dodávky zemního plynu od jiných doda-
vatelů, než je Rusko. Dále umožní výrobu ze zdrojů, které se doposud celá Evropa snažila 
omezit, jako je uhlí, a větší podporu jaderné energie. Podaří se zajistit snížení cen emisních 
povolenek, které jsou potřebné k výrobě elektřiny z výše jmenovaných zdrojů, a bude hledat 
další řešení, které na rozdíl od současného opatření, kterým je zastropování, nebude stát náš 
stát více, než si dokážeme spočítat.

Na podzim jsme se mohli v médiích dočíst, že vláda počítá, že zastropování bude stát státní 
kasu 130 miliard, pak přidali k domácnostem i fi rmy a byla zmíněná částka nová, a to cca 250 
miliard po dobu opatření jednoho roku. Jsem přesvědčen, že tato částka bude daleko vyšší. Po 
dotazu na naše obchodní partnery, tedy dodavatele energií, jakou částku bude stát zastropová-
ní po dobu jednoho roku státní kasu, jsem dostal jasnou reakci – více jak 1 bilion korun! Také 
jsem počítal a osobně se domnívám, že to skutečně bude více jak 680 miliard za 1 rok. Vše sa-
mozřejmě závisí na cenách dlouhodobých kontraktů, kde se energie nakupují, zda cena klesne 
či nikoli. V současné době se cena dlouhodobého kontraktu na celý rok 2023 pohybuje kolem 
8500 Kč/MWh elektřiny bez DPH a 3100 Kč/MWh zemního plyn bez DPH.

Z výše uvedených skutečností se domnívám, že zastropování nebude trvat ani po celý 
rok 2023, jak vláda slíbila, ale byl bych rád, kdyby jako opatření vydržela alespoň v  této 
podobě do konce současné topné sezóny a zároveň vláda pracovala s odborníky na řešení.

Jaké tedy možnosti spotřebitelé mají?
O tom, jak ušetřit desítky kilowathodin elektřiny ročně se dočteme dnes téměř na každém 

webu a v denním tisku. Myslím tím rady typu používejte LED osvětlení, odmrazte ledničku, 
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větrejte krátce a intenzivně, vařte s pokličkou na hrnci, vypínejte elektronické přístroje z poho-
tovostního režimu apod. To vše a řada dalších typů platí a sám se těmito radami řídím. Ale rád 
bych upozornil na jiné efektivnější možnosti, které se nabízí. První z nich je kontrola správně 
nastavené distribuční sazby, která říká, kolik zaplatíte za distribuční poplatky, jako je platba za 
jistič a distribuci, tedy dopravu samotné elektřiny. Samozřejmě tyto změny mají své podmínky 
a pravidla. Při správně nastavené distribuční sazbě můžete ušetřit v domácnosti tisíce korun 
ročně z celkové platby za elektřinu. Další možností, léty již ověřenou praxí jak snížit značně 
odběr elektřiny z distribuční sítě, je pořízení fotovoltaické elektrárny. Při pořízení optimálně 
výkonné sestavy na střechu vašeho domu či fi rmy lze ušetřit až 80 % roční spotřeby. Efektivita 
se liší dle toho, jakým způsobem je elektřina na vašem odběrném místě spotřebovávána. Díky 
změnám v legislativě a dotacím je pořízení fotovoltaické elektrárny jednodušší a dostupnější 
pro stále více odběratelů elektřiny. Legislativa se neustálé posouvá a už v příštím roce nás čeká 
řada změn, jako je třeba instalace většího výkonu FVE bez stavebního povolení, větší výkon 
bez nutnosti licence a řada dalších změn, o kterých budu hovořit příště.

Jaromír Maňoušek

  STÁŘÍM TO NEKONČÍ
Dříve či později přijde v životě každého z nás období, kdy si 

můžeme myslet, že na nové zážitky už nemáme čas a to nejlepší 
už máme za sebou. Řeč je o stáří. My jsme ale přesvědčeni, že stá-
řím život rozhodně nekončí. Ba právě naopak, přichází ideální 
příležitost vrhnout se na realizaci toho, na co nám dodnes nezbýval čas. 

Život na internetu, není jen pro mladé
Dnešní doba je plná sociálních sítí, internetu a medií. Není divu, že jim rozumí pře-

devším mladá generace, která na nich prakticky vyrostla. Vám se tak může zdát, že vašim 
vnoučatům v tomto směru nestačíte. Nač ale věšet hlavu, život na internetu přece není jen 
pro mladé. Internet vám nabízí spoustu možností a mimo jiné můžete díky němu utužit 
vztah s vnučkou nebo vnukem.  Přinášíme pár příkladů, co vám internet může nabídnout:
• Komunikace – Elektronická pošta a sociální sítě přináší veliké usnadnění v komunikaci 

s vašimi blízkými. Vaše zpráva se doručí okamžitě a vy nemusíte ztrácet čas s hledáním 
známky a cestou na poštu. Stejně tak můžete sdílet zážitky se svou rodinou, která vás 
může denně zásobovat přísunem fotografi í a videí. 

• Informace – Na internetu najdete téměř vše: jízdní řády, ordinační hodiny, počasí, recep-
ty a kuchařky, televizní programy, zprávy o kultuře, sportu apod. 

• Nakupování – Pokud jste vášnivými nákupčími a každý den přemýšlíte co a kde koupit 
vašim dětem nebo vnoučatům, tak je internet místem pro vás. Můžete sedět v pohodlí 
domova a brouzdat na stránkách knihkupectví, hračkářství nebo obchodů s oblečením. 
Další výhodou je to, že pokud vám okolnosti nedovolují zajít si pro potraviny, existují 
obchody, které vám zboží dovezou až před dům.



38 Lysický zpravodaj

• Zábava – Máte rádi šachy, piškvorky, scrabble nebo rádi luštíte křížovky, ale nemáte je 
s kým hrát nebo se vám nechce každou chvíli nakupovat nové a nové sešity? Na internetu 
najdete všechny druhy zábavy. Navíc se vám nikdy nestane, že na to budete sami, protože 
vaším soupeřem může být kdokoliv ze světa. 

Vzdělávejte se a bavte se 
Až si do sytosti užijete zaslouženého klidu, který stáří přináší, je načase začít opět plá-

novat. Zmapujte prostředí a to, co byste chtěli ve vašem okolí navštívit a stihnout. Zjistěte 
si termíny výstav, programy divadel a kin, otevírací doby muzeí a jaké sportovní aktivity ve 
svém okolí máte. 

V dnešní době také najdete spoustu kurzů, které můžete absolvovat i v pokročilejším 
věku. Pokud jste vždy měli chuť naučit se základy angličtiny nebo snad španělštiny, jen do 
toho. A jestli máte spíše sportovního ducha, můžete si udržovat kondici v kurzech pilates 
nebo jógy. Pokud si nevíte rady jaký kurz zvolit, zkuste situaci probrat s vaší rodinou. Možná 
najdete společnou řeč a vyberete aktivitu, kterou můžete absolvovat dohromady a stmelíte 
tím vaše vztahy.   

Ve stáří není problém ani cestování. Nemusíte tak zůstat u zasněného sledování doku-
mentů o různých zemích. Existuje řada společností, které nabízí zájezdy včetně česky mlu-
vícího průvodce, jenž vám vše představí a bude vám k ruce. Stačí si pouze vybrat destinaci, 
termín, sbalit kufr a můžete vyrazit. 

Psychologická poradna MOJRA, www.mojra.cz

ÚŘAD MĚSTYSE LYSIC bude v době vánočních svátků 
UZAVŘEN.

Poslední úřední den v letošním roce bude ve středu 21.12.2022
První úřední den v novém roce bude v pondělí 2.1.2023

KNIHOVNA MĚSTYSE LYSIC bude v době vánočních 
svátků UZAVŘENA.

Poslední půjčovní den v letošním roce bude ve čtvrtek 22.12.2022
První půjčovní den v novém roce bude v pondělí 2.1.2023

KRÁSNÉ VÁNOCE A DO NOVÉHO ROKU PEVNÉ ZDRAVÍ KRÁSNÉ VÁNOCE A DO NOVÉHO ROKU PEVNÉ ZDRAVÍ 
A HODNĚ LÁSKY OD SVÝCH NEJBLIŽŠÍCH A HODNĚ LÁSKY OD SVÝCH NEJBLIŽŠÍCH 

PŘEJÍ VŠEM SPOLUOBČANŮM PŘEJÍ VŠEM SPOLUOBČANŮM 
ČLENOVÉ ZASTUPITELSTVA A ZAMĚSTNANCI MĚSTYSE LYSICE. ČLENOVÉ ZASTUPITELSTVA A ZAMĚSTNANCI MĚSTYSE LYSICE. 
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přijímá Eva Hošková v kanceláři matriky (mobilní tel: 724 189 208,         e-mail: matrika@ mestys.lysice.cz).  Příspěvky 
zasílané e-mailem musí být zpracovány ve formátu A4 na výšku, text ve WORDU a obrázky ve formátu jpg. Obrázky 
se posílají samostatnou přílohou, nikoli jako součást textu. Za změny programů kulturních a společenských akcí 
odpovídají pořadatelé. Za tiskové chyby neručíme. Anonymy nezveřejňujeme! Číslo 7-12/2022 vychází v Lysicích 
v listopadu 2022. Vydává Městys Lysice, Horní náměstí 157, pod registrační značkou MK ČR E 11460. Odpovídá: 
Mgr. Pavel Dvořáček, starosta. Tisk, sazba a grafi cká úprava Tiskárna Brázda – www.tiskarnabrazda.cz.
Cena: zdarma


